Transcript of a notebook belonging to 
John and Mary Ann Dook

Kexby Hall 1860
A Wonderful Progeny of Nature
Daniel Lambert, The Progeny of Nature, died at Stamford, June 21st 1809, on his way to Leicester. He was a native of Leicester, I Wm Cooke can well remember of his Death, when I was at Stamford I was very near his Grave. He had retired to Rest, in Apparent good Health,  But was found Lifeless in the Morning in his Bed. His Coffin consisted of 112 Superficial Feet of Elm. It was Rolled upon Two Axeltrees(?) to the Grave, At the back of St Martin Church Stamford, where a Monument was erected. Lambert’s Monument thus Described
“In Remembrance of that Progeny of Nature Daniel Lambert a Native of Leicester who was Possessed of an Excellent and Convivial Mind and in Personal Greatness He had no Competitor, He Measured Three Feet One Inch Round the Legs, Nine Feet Four Inches Round the Body, and Weighed Fifty Two Stones Eleven Pounds. He departed this Life on 21st June 1809, Aged 39 Years.  As a Testimony of Respect, this Stone is Erected by his Friends in Leicestershire.
NB 14lbs to the Stone
1860 Mr D James Dixon, the Proprietor of the Suit of Clothes worn by the late Daniel Lambert,  having left the Inn in St Martin’s, Stamford, He had handed the habiliments over to his Son in Law for Exhibition (For the Public to View, Perhaps the largest suit of Clothes ever worn by any Man in the Kingdom).
NB Wm Cooke was very near the Grave when he was at Stamford when Queen Victoria was at Stamford.
 
Memorandums
An account of an assize trial on July 19th 1841 Between William Cooke of Willingham by Stow of the First Part and Captain Robinson and Lawyer
 Greybourn of Barton respecting a following
 Crop of Corn grown upon a Farm at Kexby
 in the Parish of Upton in the County of Lincoln That Wm Cooke left in May 1838 the Crop consisting of 15 Acres of Wheat, and 15 Acres of Spring Corn.
I Wm Cooke had fear and Doubt upon my Mind Respecting the following Crop of Corn upon my Father’s Farm at Kexby if Mr Charles Hayward Attorney of Lincoln the Agent for Mr Johnston
 should happen to die before I left the Farm.
  March 5th and 6th 1823 I Wm Cooke went to Wm Bayes Wedding at Messingham
 and Providentially met with the following Woman, Ann Elsom of Worlaby near Brigg and Mother of Watson’s Wife the Carrier of Messingham and this Watson was Brother to the Woman that was Married that day to Wm Bayes of Kexby, and nephew to my Wife
 on whose account I Wm Cooke went to Messingham.
Ann Elsom’s maiden Name was Ann Wates of Lea near Gainsboro. And she lived servant with John Williamson at the time he left the Farm at Kexby, that my Father John Cooke entered upon the Farm when John Williamson left it. And Ann Wates now Ann Elsom stated to me, That She and her Master and Family left Kexby at Old Mayday and went to live at Willingham at a Farm opposite the Old Alehouse in Willingham, and there was a stone stile at the House corner, going into the yard, and this stone stile was there in 1846. Then John Herring lived there.

Now this was at Kexby Inclosure
 about the year 1778 or 1779 and Ann Elsom stated to Wm Cooke that she came from Willingham to Kexby all the Harvest to assist in Reaping – the following Crop of Corn. She came to shear the Wheat and help to get the Corn and Ann Elsom further stated  She shore in one day half an acre of wheat a light Crop in one day, on the West side of the Town, and Bound it and stacked it, and came home to Willingham and milked her Cows, and She further  stated that She cut herself with shearing the said following Crop. And then she assisted with the Barley and Beans and Raking after the Waggon, and stacking the following Crop of Corn which her Master John Williamson took to his Stackyard at Wellingham. This statement cast very great light upon the concerns. 
March 5th and 6th 1823 Wm Cooke took down her statement, the following persons was Evidences to the above Statements of Ann Elsom. Present Wm Bayes, He the Man Married at the Time, and his Wife, late Sarah Watson, Willm Stocks of Messingham, Edward Watson Carrier of Messingham and Son in Law to Ann Elsom, Edward Watson’s Wife, Eleonar Watson and Daughter of Ann Elsom and Ann Elsom’s Son Thomas Elsom, I Wm Cooke took those Evidences names down at the time in case of Ann Elsom’s Death.
For 3 years and upwards did this most Wretched Lawyer Greybourn keep putting off all payments from Time to Time, this Greybourn was Captn Robinson’s new agent after Mr Charles Hayward’s Death, Mr Heyward being accounted an Honest Lawyer And an Excellent Steward, and he was also one of the Trustees under the Will of Mr Johnson the late Landlord. 
Now I Wm C fell into the hands of some of the agents of the D [evil].  I Began to expect all the Honesty that the D was capable of doing now this most wretched Lawyer Greybourne & Captn Robinson that Married the Daughter of Mr Johnstone (though Mr Johnston gave Captn Robinson no Power over the Estate) But Invested it in the hands of the Trustees for Mr Johnston’s Daughter and her Children. Greybourn and Mr Codd and Mr Guy our attorneys had several meetings but he would pay no Money, Greybourn and Robinson came to Kexby in the summer before I Wm C left the Farm. And I Wm C happened to be at Gainsboro with Mr Dealtry
 but my Dear Wife saw Greybourn and Captn Robinson and they appeared satisfied. Afterwards Greybourn sent me Wm C a Discharge and in November following 1837 I Wm C went over to Barton and I did not like Greybourns proceeding. But at last he promised to come over to Kexby and Willingham and bring with a Man to value the Farm, And to come and dine with me at Willingham on a certain Day.  But the Tuesday before the day appointed the catchpenny lawyer Greybourn sent over a Man named Turner and a Man named Sergeant to look the Farm over and take it.  They came to my Inn at Gainsboro half-drunk swaggering about the Farm as though no one knew anything but themselves. And I had told Greybourn that the following Crop was mine and the Manure in the Yards was mine and all the o….? or shades Covered down and thatched 6 shades out of the 7 I had erected myself, And Martlemass
 Rent I paid to him when I was at Barton a few days before it was due for it was a Mayday Farm. And shortly after Turner and Sergent came again to Gainsboro Swaggering they had took the Farm. And they should show us poor fellows in this Country how to Farm. And they had found a Quarry of stones in the Cow close that was almost as Deep in stones as Upton Church steeple was high.
And they wanted to Plough and Sough. He and they was coming to the Farm at Lady Day. But I told them I should sow my own Corn for I had following Crops.  And likewise I told them that I should not allow them to come at Lady Day as it was Mayday Farm. But they swore I had no following Crops, nor not a forkful of Manure, and they swore that they had took it to come at Lady Day and that they would come at Lady Day and that I was a Liar.
A few days before Mayday Turner came to Kexby again, (for he had considered not to Bundle us out at Lady Day as he and Sergent had declared they would).  And Turner told Jackson my groundkeeper that I had no Following Crop, nor not a forkful of Manure. And Jackson told Turner that I had both Manure and a following Crop, and the shades was mine and if they did not Buy them, we should begin to pull them down  Immediately. Before he left Jackson he charged Jackson to tell me and Dared us to pull them down. And Turner went to Greybourn before he came again. And Greybourn wrote to my attorney, Mr Codd, of Gainsboro, stating in his letter that they would pay for all that was right as soon as things could be looked over and settled.  
With this promise we gave over pulling down and gave them Possession on old Mayday 1838. I Wm C chose for my valuer Mr Hunsman of Blyton for my valuer and Greybourn chose Mr Burt of Welbourn for their valuer I believe an honest Man, and Greybourn met them at our house at Upton Hall
.  And I had led several Tons of Lime in a large Hill in Untoms(?) close at Kexby, and Turner & Sergeant had discharged me from taking it away and they told me that they should not pay for it.  But they should have it without paying any thing for it. Greybourn began about it as soon as he came for I had led it to Willingham, and he being in a fine rage, he told me before Mr Hunsman and Mr Burt he would make me pay for it, And make it cost me a good deal besides. But Hunsman took him up sharply and told the catchpenny lawyer Greybourn, that as I had took away the Lime he should not have Trouble to value it, But there was Lime put into the Land for some Time back and he should take care to value it.  And the other valuer Mr Burt stood by, But said not a Word against it.  And Hunsman likewise stated that if the large hill of Lime that I had took away had been spread upon the Land or being on the Premises he should have taken good care to value it.  Then Greybourn swore he would throw me overboard if he could.  But what a Mercy it is that the Lord is above the Devil and all his agents. In this case the Lord was our Refuge,  And in the name of our advocate Jesus Christ we had many Times committed our Case to the Lord, that he would in infinite Mercy Defend us against such Wretched and Unhonest Men, and in Mercy grant us our Right through Jesus Christ our Lord Amen and Amen was the sincere Prayer of me Wm C and my dear Wife Susanna.  
Shortly after this there was a Meeting appointed at the White Hart Inn at Gainsboro, Present Mr Codd my Attorney and Mr Guy his Clark and Mr Hunsman, Ann Elsom from Worlaby, Thomas Johnson and Robert Harpam labrours from Kexby on our side. Mr Burt from Wellbourne and catchpenny Greybourn on the other side for Captn Robinson.
Ann Elsom being first called, and for her Age
 was a most Exelant Evidence,  she traced the concern back from the Inclosure, and proved by her age, when she came to live with John Williamson and all her years in service, the years she was a Married Woman, and the years of her widowhood, the time of the Inclosure. When she had made all her Statements, Greybourn says I believe all that Woman says to be true. She proved the whole of the Following Crop to be taken to John Williamson’s Stackyard at Willingham. The Wretched Lawyer Greybourn he could not deny the Truth in his Respect.  But all his Treachery was to get Rid of paying Money. He with a Lie in his Mouth and no doubt if he had been allowed a False O….declaring that my Father John Cooke was never Tenant.  But my Grandfather William Cooke of Burton by Lincoln Landlord and Occupier, and sold the Farm and gave away the Crop, or following Crop of Corn, here Greybourn took care to pay nothing.  But it required great Wisdom to steer clear for a liar.
The letter Greybourn had sent to Mr Codd which came into Court against him partly proved his overthrow. For in this Letter he had stated that He on behalf of Captn Robinson would pay what was right.  So that the Landlord and his Farm became subject to payment of all and not the Tenant Turner. And when this meeting was over Greybourn would not part with any Money.  Then I think in about a year and a half there was a meeting appointed at Spittle Inn on the Cliff. Present there Mr Codd and Mr Guy his Clark, Mr Hunsman and myself on one side and Greybourn and Mr Burt, on the other side.  Here all the day was spent in controversy but nothing done. Oh my Dear Lord What a Waste of Time and Money. But thou are Just.  Here Greybourn flew from all Money paying, here Greybourn produced all the writings of the Farm and Bills of Expenses when the Farm was Inclosed and closes parted afterwards.  And I Wm C, shewed them Copy of a Letter that I sent to Mr Johnson before I took the Farm, the year after my Father’s Death 
 with the full statement of the Following Crop.  And Manure belonging  to the Tenant.  And the very Letter that I sent to Mr Johnston I wrote myself and before I sent it I showed it to Mr Hayward Mr Johnston agent and Trustee and he read it over in the presence of George Sanderson my Father’s Trustee.  And my Father had told Mr Hayward that when he went to the Farm took it to Willingham. And Mr Hayward advised me to send it with the full account and Mr Hayward was perfectly well satisfied that there was a Following Crop.  But nothing satisfied Greybourn.  To pay Money he held to his old Lies to get from paying Wm Cooke of Burton my Grandfather Greybourn said was Landlord and Occupier. Though I have not a doubt upon my mind Greybourn knew to the contrary.  So here we left of where we began, for a complete rogue will find out any hole to creep out at, When that an Honest Man that fears the Lord feels it a Pleasure to pay his Right.
I think it was the summer following the catchpenny lawyer and Captn Robinson the landlord came to Kexby.  But they took care not to let me see them.  And next morning I followed them to Lincoln and Greybourn made some apologies. About paying the Tenant’s Right, before for Manures & that Turner and Sergant swore that I had not left a forkful and likewise the Fixtures Shades amounting to 63 pounds some shillings and pence. And I displeased C. Robinson by stating to him by their p…… that it appeared they did not intend to pay any Money and I thought it was Time they did.  Then Greybourn asked me about Turner and if we was not Friendly.  I thought it was not much likely, for I had been kept out of my money more than Two years which was upwards of 310 Pounds, and I should suppose that Turner had it in hands all this Time, excepting Turner and Greybourn had it between them.  Therefore on that ground my Friends advised me to make them pay.  And Mr Guy put the concern into the Queen’s Bench that it might be brought to a trial at Lincoln in July 1841. 
And no sooner than I was determined to make them Pay,  Greybourn sent me Copy of a Writ which came to Mr Guy.  And I paid Mr Guy my last half years Rent which was not paid in May 1838 being the Time it was due.  One reason of it not being paid Greybourn never demanded it.  And another reason it was not paid they owed upwards of 310 pounds. In this case we may see what those catchpenny unjust swingling lawyers would do if they could.  I told Mr Codd and Mr Guy that I expected Greybourn would send me a Writ for the last half years Rent that it had better be paid.  But they could not believe that that the catchpenny lawyer could be such a Wretch when they owed me more than 310 pounds.  This copy of a Writ cost me £2 2s 6d. O may the Just Judge of all the Earth rebuke such unjust swingling lawyers which is a Nuisance to the British Isles,  And a Dishonour to all Mankind. 
July 19th 1841 Being the day that the Lord in Mercy gave me Victory over the most Wretched Catchpenny lawyer Greybourn and all his set at Lincoln Assizes. I Believe in answer to many Prayers that I and my Dear Wife Susanna had put up to the Lord in the all Interceeding and Prevailing Name of Christ. This wretched lawyer Greybourn met me and Mr Guy near the Castle hill in Lincoln, Greybourn says to Mr Guy I am almost blown out of Wind with coming up Hill. He says surely you will not blow me out of Court.  But Guy can said we will do the best we can.  I Wm C quitted the Farm in May 1838, and I have thought since, By the catchpenny lawyer’s proceedings, if I had not left the Farm I would certainly have lost the 30 acres of Following Crops, and the Manure in the yards, if Ann Elsom had been Dead.  For I have not a Doubt upon my mind, But Greybourn and Robinson would have sworn me out of it. For Ann Elsom being upon the Premises as servant to Mr Williamson when he left the Farm and my Father Entering She being my most substantial Evidence.
When any person gets among Swinglers and Dishonest Men, It is a serious concern, For it appears that they never Intended to pay any money neither for Manure nor Fixtures.  But at last before they entered the Court, they considered to pay into the Court of Queen’s Bench 63 Pounds and upon order, for Manure and Fixtures. And the Following Crop of 15 acres of Wheat, and 15 acres of Barley and Oates valued at 246 pounds and upwards, And more than 3 years had passed over and not paid.  And at last I Wm C brought it forward at Lincoln Ann Elsom of Worlaby was my First Evidence. As she had lived with old John Williamson that left the Farm at Kexby, when my Father John Cooke went to it.  She proved when my Father John Cooke came to the Farm the summer following the Following Crop was taken by her Master John Williamson to a Farm at Willingham opposite the Old Alehouse, now in 1841 John Herring’s Farm.  And she stated that she went from that Farm to Kexby to help to reap the Crop of Wheat, Barley and Beans, and they took it to Willingham and stacked it in her Master’s Stackyard.  
John Swinton Senr was an Evidence. He valued with Mr Story of Heapam upon my Father’s Farm at Kexby in May 1817.  For my Father’s Trustees, Namely George Sanderson and Joseph Cooke 
 they kept the Following Crops for the use of my Father’s Will
.  And John Swinton and John Story valued all the Live and Dead Stock, Manure, Household Goods and the Tillage Land which was Fallowed.  But not the Corn growing.  John Olivant and Samuel Greensmith were Evidences. John Olivant proved that the Farm at Upton later Wm Ingham’s Farm, But now Samuel Greensmith had a Following Crop in 1814. And Samuel Greensmith proved that the Farm at Upton that he occupied the first year the Crop belonged to Wm Ingham’s Trustees.  And the Farm that he had left at Springthorp the Crop of Corn belonged to him. And almost all Springthorp and Corringham Farmers had Following Crops now. 
Joseph Pinder late of Kexby Hall was an Evidence and proved that there was a Following Crop of Corn upon the Kexby Hall Farm when he came to live at Kexby.
The above was Wm Cooke’s Evidences.
This wretched lawyer Greybourn wanted to prove at the Court that my Grandfather, Wm Cooke
 of Burton by Lincoln was Owner and Occupier of the Farm at Kexby instead of my Father John Cooke who lived upon the Farm at Kexby being the Occupier.  The Catchpenny lawyer Greybourn got old What Northing of Upton an old labourer upon the Parish to swear that there was no Following Crop at Upton and Kexby since the Inclosure.  Greybourn wanted Thos Picksley, Thos Johnson and others to go to the Court to Swear there was no Following Crops at Upton and Kexby since the Inclosures. But they stated there was, and that would not do.  But the Lord through Mercy, In the Order of his Divine Providence, caused Good to come out of Evil. For Northing proved that John Cooke my Father was the Tenant of Kexby Farm and lived upon It. And my Grandfather William Cooke was the Landlord after his Father’s Death. And that John Cooke came to the Farm when John Williamson left it. Northing their Evidence Declared it before the Court. This knocked all the wind out of the lying catchpenny Greybourn.
Their next Evidence was Fowler late of Redbourne and Lied before the Court and declared upon Oath that the Following Crops at Blyton was all done away with at the Inclosures.  When at that time 1841 Mr Hunsman, my valuer and one of my Evidences occupied Two Farms then at Blyton had both Following Crops of Corn.   Mr Farr’s Farm at Blyton had then a Following Crop of Corn. And that spring 1841 Hunsman stated he had been to value upon Glentworth Dogkennel Farm that come nearly to Kexby Lordship, had a Following Crop of Corn. These I believe Hunsman stated before the Court, and several others was stated.  Those Catchpenny Unjust lawyers and lying and False Men what won’t they say for Lucre of Gains.  It is stated that the Devil was a Lyer from the Beginning and the Father of Liars.  But in the midst of all their most Abominable Lies and Most Wretched Proceedings But Nevertheless hitherto has the Lord through Infinite Mercy brought us off Victorious through the intercession of Jesus Christ our Lord unto the ever Blessed Name of our Adorable Lord. May I Wm C and my Dear Wife Susanna ascribe all the Praise Amen and Amen
I Wm C Believes this proceeding of Greybourn was not Consistent with the Will of God for me to be Turned out like a Dog & Defrauded of my Tenant Right which would have been the case if  Wm C had not brought it into the Court.  
I believe my Great Grandfather
 wished for me to have had the Farm if through Mercy I had been spared.  But my Grandfather in the American War took Mr Hotchkinson’s Kexby large Farm about 485 acres
 upon a Lease & having his own Farm at Kexby to Inclose which cost him a good deal of Money, & having a large Farm at Burton under Lord Monson and Everything sold so very low Which was means of ruining many Farmers that my Grandfather was obliged to sell Kexby Farm with my Father signing. Sold it for 1200 pounds it contained about 102 acres.
NB Neither Turner nor his Wife prospered upon the Farm, after a few years he failed and left the Farm, he came by it I Believe not by the Order of Providence But by the will and mind of a Deceitful Man.
Copy of the first Will of my Father John Cooke of Kexby dated 1784 when he was Ill, and when he expected at his Father’s Death having Kexby Farm and on that ground left it to me Wm Cooke.
This Will is the last Will and Testament of me John Cooke of Kexby in the Parish of Upton and County of Lincoln  Farmer Made in Manner following, That is to say First I Give Devise and Bequeath unto my son William Cooke my heir at Law all and singular my Lands and Tenements being at Kexby in the County aforesaid, Paying unto the Child my Wife is now great with,  Provided it be a Son Two Hundred Pounds, if a Daughter One Hundred Pounds
 With Meat, Drink, Cloths and Schooling until they Attain the Age of Twenty One Years to be provided by my Executrix, I likewise Give Devise and Bequeath unto my Dearly Beloved Wife Susanna whom I make my Executrix of this my Will, All and singular my Personal Estate and Effects Whatsoever whilst she is my Widow, And provided she Marry again To pay to my Child or Children all but One Hundred Pounds of What I am Promised Too at the Time of my Death, when all Just Debts and Funeral Expenses are Discharged,  If in case my Wife and Children Die without Heirs, George and Mary Sanderson to have each of them Fifty Pounds Each 

In Witness whereof I have hereunto set my Hand and Seal this Thirty First Day of December  One Thousand Seven Hundred and Eighty Four
John Cooke
His Hand and Seal
Signed Sealed and Published and Declared by the said John Cooke as and for his last Will and Testament, In the Presence of us who have subscribed our Names Witnesses thereunto in his presence and in the presence of each other 
Witnesses Sam Leonard and George Sanderson
George Cooke his Mark
George Sanderson and Edward Mossom
 in Trust for my Child or Children and to see my Will Properly Executed.
NB This Will was made by Sam Leonard of Upton when my Father was extremely Ill. It is not well executed, the Trustees ought to be named in the body of the Will. George Sanderson, if a Trustee had no Business to sign as a Witness.
NB It appears by the Will; my Father had no thought of the Farm being sold when he made this Will, But I understand my Grandfather got my Father to sign for some Money to be advanced upon the Farm, then afterwards he sold the FARM AND I Wm C was deprived of it.
I have been informed that my Great Grandfather Fixed my Grandfather at Burton by Lincoln.  And my Great Grandfather wishing to Buy this Farm at Kexby and my Grandfather having Married Ann Theacre from about Laneham in Nottinghamshire  And they agreed that Kexby Farm that I Wm C left in 1838 should be paid for with my Grandmother’s Fortune (which was 300 pounds). I suppose reckoning all that belonged to it with the Tithe and waste land before the Inclosure about 116 acres of Land, at that Time Land was of little value, after the Inclosures which cost a good deal of Money, it was sold for 1200 Pounds.
Copied from a Clause in the Will of Wm Cookes Great Grandfather, George Cooke
 of Kexby lived where Joseph Cooke
 lived in 1800, Respecting the Farm that I Wm Cooke left at Kexby in the 1838. When Bought is stated was paid for with my Grandmother’s Fortune which said Farm my Father left to me by the above Will.
Also I Give and Devise all and Singular any Messuages Cottages, Farms, Lands Tenements, and Hereditaments Whatsoever at Kexby aforesaid and Elsewhere within the Kingdom of England, with their and every of their appurtenances unto my said Dear Wife Sarah and her Assigns for and During the Term of her Natural Life, And after her Decease, I Give and Devise the Farm and all and Singular other the Lands, Tenements, and Hereditaments, Whatsoever at Kexby aforesaid which I Purchased of the late Lord Abington by the name of Willoughby Bertie Esquire
, with their and every of their Appurtenances, unto my Son William Cooke, his Heirs and Assigns for Ever Chargeable Nevertheless and hereby Charged with payment of the Sum of Two Hundred Pounds with Interest after the Rate of Four Per Cent Such Interest Money to be computed from the Day of the Death of the Survivor of me and my said Wife, Which said Two Hundred Pounds and Interest, I Give and Bequeath unto and among my several Grandchildren hereinafter Named (That is to say) One Hundred Pounds thereof with such Interest as aforesaid Unto and Equally among Joseph Cooke, George Cooke And Sarah the Wife of Edward Mossom of the City of Lincoln Whitesmith The Three Children of him, my said son William Cooke, And I direct that their Respective Legacies with such Interest as aforesaid, In case any be Due, Shall be paid by the said William Cooke, or his Heirs unto them his Said Three Children in Equal Shares, when they shall Severally attain their Respective Ages of Twenty One Years, And my Will is if any them my said three last named Grandchildren shall die unmarried and without leaving any Issue of his, her or their Body or Bodies, before his, her or their said Legacy is Due and Payable, That the Legacy of him, her or them so Dying shall not Lapse, But shall go unto and among the Survivors or Survivor of them my said Three last named Grandchildren Share and Share alike. And I Give the other One Hundred Pounds, with such interest as aforesaid Residue of the said Two Hundred Pounds unto my Grandson, Moses Cooke an Infant (son of my Son Joseph Cooke). And I Direct that my said Grandson Moses’s Legacy with such Interest as Aforesaid, In case any be due shall be paid by my said Son William Cooke or his Heirs unto him when he Attains his Age of Twenty One Years And my Will is that my said Grandson, Moses Cooke, shall Die Unmarried and without leaving any Issue of his Body before his said Legacy becomes Due and Payable, That his Legacy shall not Lapse,  But the same with the Interest thereof shall in that case go unto and be Paid by said son William Cooke, or his Heirs unto my Son the before named Richard Cooke.  And I do accordingly in that Case Give and Bequeath the said Legacy of One Hundred Pounds and Interest  thereof unto my said Son Richard Cooke.  And I Direct the same to be Paid unto him within Six Calendar Months from the Death of the Survivor of me and my said Wife. 
NB The above Clause shows how this Kexby Farm came into the Family and likewise my Grandfather sold it to Mr Wetherill of Lincoln and Mr Johnston, an Attorney at Lincoln who Married Mr Wetherill’s Daughter had it given him.
Codicil to Wm Cooke’s Great Grandfathers Will,  Item I Give and Bequeath to my Grandson John Cooke All Rents and Arrears of Rents due to me for his Farm at Kexby in the County of Lincoln to the Twenty Fifth Day of September in the Year of our Lord One Thousand Seven Hundred and Eighty Three, On Condition that the said John Cooke Pay into the Hands of the Reverend Dr Wells of Willingham Thirty Pounds of Lawful Money of Great Britain for the use of me and my Dear Wife Sarah Cooke’s Funeral Expenses. 
Should any overplus of Money Remain after all Expenses Paid I Will that it be returned to the said John Cooke 
George Cooke [his Mark]
Witnesses to the Codicil John Martin
      Edward Harrison
The Will is Dated the 22 day of June 1773 that Wm Cooke has taken that Clause from, respecting Kexby Farm George Cooke £s (?). 
The Witnesses are Clemt Harrison Attorney of Gainsboro who made the Will and signed it. Gervais Broxholme and John White.
NB This Codicil proves that John Cooke of Kexby was Tenant to his Grandfather & not his Father Wm Cooke of Burton Although the lying Greybourn stated that William Cooke of Burton was Landlord and Tenant and Wm Cooke of Burton sold the Farm and gave away the Following Crop O What a Catchpenny Lying Being was Greybourn. 
The following Discharge from William Cooke of Burton to his son John Cooke at Kexby will prove the Catchpenny Greybourn a Liar
Copy of my Grandfathers Discharge sent to my Father John Cooke at Kexby when he wanted to sell the Kexby Farm. Casts great light upon the concern, and proves Catchpenny Lawyer Greybourn lies Clear.  This proves my Father John Cooke to be Tenant to my Grandfather and not my Grandfather Owner and Occupier
To John Cooke,
I do hereby give you Notice to Quit the Possession of the Messuage Tenement or Farm House and Lands which you Rent of me Situate at Kexby in the Parish of Upton in the County of Lincoln on Old Mayday next.
As Witness my Hand this 19th day of November 1784
Wm Cooke
To Mr John Cooke of Kexby in the County of Lincoln
An Account of an Assize Trial Betwixt Wm Cooke of Willingham in the County of Lincoln and his Proflicate (sic) Brother John Cooke, & his Son George Cooke of Market Rason (sic) of the other part, Tried Thursday March 14th  1844
This ever Memorable day Monday March 6th 1843,  Being the Day that my most Proflicate Brother John Cook and his Son George Cook, Threatened me Wm Cooke with Destruction.  I may say ever since July, 1834 a few months after the Death of my Uncle George Sanderson
 that he told me he was advised by John Swinton of Gainsboro to employ Mr Tallants and Mr Barnaby Attorneys of Newark against me Wm Cooke.  He raised the most Horrid and Abominable Lies and Slandering Reports to Mr Barnaby and many persons all round this Neighbourhood respecting Mr Sanderson’s Will,  That I Wm C by his Desire made January 27th 1834. After Mr Tallants & Mr Barnaby found all his Statements to be lies, He went up to London to a most Scandalous Catchpenny lawyer.  And George Cook and John Cook & their old Catchpenny Lawyer Raised the Most Abominable and most Scandalous Lies for Many Miles Round Willingham. He John Cook told Mr Barnaby and many other Persons How that I Wm Cooke made Mr Sanderson Sign his Will when they could scarcely tell whether Mr Sanderson was Dead or Alive.  And they stated to many People that the Will that Wm C had made Mr Sanderson was thrown out of the Queen’s Bench that their Catchpenny lawyer had put in, in London. And they stated to numbers of Persons that the Will was not worth a Straw. Mr Cox of Willingham, A Methodist in Willingham, told me the Will was not Worth a Straw, He being one of their own Party.  And likewise my Profligate and Slandering Brother John Cook as oft as my Dear Wife Susanna has filled my poor Slandering Brother’s Belly with Meat and Drink.  He John Cook sent me William Cooke a Rejectment
 of Mr Sanderson’s Farm, By the Order of this catchpenny lawyer.  And Cox in his undermining manner came to me Wm C to persuade me to settle the Concern.  For he said he Doubted it would be a very bad Concern.  But my Reply to Cox was that I Wm C would trust in the Lord Jehovah for in him is Everlasting Strength.  And I would stand to the Truth, Let the Consequence be what it would. O the Depth and Subtilty and undermining spirit of Cox.  And it was stated all round Willingham and Neighbourhood by their Catchpenny Lawyer, and John Cook and others that I Wm C had 500 pounds to pay then and should have 1000 pounds more to pay, Shortly.  O my Dear Lord we was led to see how the Devil and his Agents Rages against me and my dear Wife Susanna,  Which led us to Pray more Fervently In the all prevailing name of Christ, for the Lord to Deliver us out of their most Wretched Hands.  I believe my most Profligate Brother sent Cox to me before I got the Rejectment to persuade Me Wm C to give up to them, and John Cook carried the Rejectment about with him from Town to Town and from house to house for some time before he sent it to me, With all the Lies that he could Invent. But nevertheless I Wm C told Cox that I would stand to the Truth by the Help of the Lord,  whilst I hold a leg to stand on.  And Cox stated to me that all the Expense would come upon the Estate.  What undermining Work by a Man that Professes to be a Methodist.  I Grant it has been a most Severe Trial both to me and my Dear Wife Susanna.  But by much Prayer being offered up to Almighty God through our ever Blessed Advocate Jesus Christ,  and myself and my Dear Wife Susanna did Plead day and Night unto the Lord for Deliverance from their most Wretched Hands. And by the Grace of Almighty God we are Determined to Cry unto the Lord in the Ever Blessed name of his Dear Son Jesus Christ our advocate and Intercessor.  O Lord in Mercy keep and Defend us and Direct us that if we may commit ourselves and all we have and are into Thy Ever Blessed Hands Trusting in the Arms of the Lord,  And not in an arm of Flesh and the Intercession of Jesus Christ for Deliverance from their Wretched and unmerciful Hands.
In Feby 1843 I Wm C had the following Evidences up to Mr Guy, my Attorney at Gainsboro of our side and it was Mr Guy’s opinion that the Concern was much on our side.  May the Lord in Mercy Defend us for Jesus Christ’s sake Amen and Amen.
Our Evidences which we had up to Mr Guy was Wm Harwood, John Herring
, Wm Brocklesby, George Harwood, Mary Atkinson of Willingham, John Sims of Glentworth, John Fullard of Marton,  George Senescal of Northorp, Mark Barker of Glentworth.  May the Lord in Mercy give his Blessing unto us.  For there is not a Doubt that our Cause is a Right one,  Bless the Lord O my Soul, and may all that is within us Praise his Holy Name and forget not his Benefits,  For it is Written,  Trust in the Lord and do good that ye may dwell in the Land and verily you shall be Fed, “Ask What you will, It is Declared to the Faithful, That it is so far as the Providential Arm of God sees it for our good and it shall be given you.  We ask our Lord our God, in the name of our Advocate, Jesus Christ our Right our Situation that thou O Lord in the Order of Divine Providence hath given us O Lord in Mercy preserve us from our most Wretched Enemies Amen and Amen.”
July 13th and 14th 1843 John Cook had his Catchpenny Lawyer from London at Bacon’s at Willingham with both Mr Sanderson’s Wills spread on the Tables, and the most shocking goings on at Bacon’s that was ever heard of.  The Two Wills was laid open for all persons to see and Examine that liked to see them. The following friends of John Cook was oft at Bacon’s, namely, Old Champion Torn, young Torn, George Harpam a Methodist of Willingham, Joseph Grey.  He swaggered to John Dook of Kexby
 they should set us such soles upon our shoes, as would not wear out, He meant they should Ruin Us, James Tomlison that Married my Sister
, George Cook from Market Rason my Nephew, Wm Cox of Willingham, A Methodist & one of John Cook’s head advocates,  George Cook, Kexby 
, George Stanchard Kexby; and I Wm C was his Trustee  and did the best I could for him,  and many others from Parishes round about.  The old catchpenny Lawyer was fetched to old Dr Jackson’s in his Gig,  And old Jackson had a feast with the Set.  There was John Cook and his Wife, Mary Cook, his son George Cook from Rason, his Daughter Mary Cook and their old catchpenny Lawyer.  Old Jackson was the Man who was to swear Mr Sanderson was Insane  to please his wife as she was a great advocate for John Cook and his set. And about 10 years before he declared to Mr Barnaby an Attorney from Newark he was perfectly sensible. 
But the Court of Lincoln Assizes would not allow old Jackson to speak.  The Fervent Prayer of my Dear Wife Susanna was that the Lord would not suffer old Jackson and his most Wretched Set to open their Mouths in the Court. Old Jackson and the Two Torns was the Main Champions against the Truth. O my Lord We hope such abominable Lies will never prosper against the Truth.
Bacon’s house was visited by many of the Inhabitants of Willingham, and other villages round about, (undoubtedly it was Bacon’s harvest to look at the Wills) and on the Tuesday night they was at Torns
 and their old catchpenny lawyer  carrying on,  And young Torn sent a Man to me to see if I Wm C would meet their old wretched Lawyer & John Cook,  George Cook and the Torns at Lincolns Assizes on Monday 17th day of July 1843 But I objected as I Wm Cooke had no order to that Effect. And there was every Evidant proof that the old Catchpenny Lawyer and his wretched set thought of Frightening me Wm C to give up to them. 
But my Determination was by the Grace of Almighty God as the Beaten anvil to the stroke, To the very Truth, O My Blessed Lord, I Trust that thou will not suffer those Friends out of the Bottomless Pit and their agents to be our Ruin, To destroy all our Temporal Blessings, as me and my Dear Wife, Susanna, has numbers of Times offered ourselves and all our Temporal Blessings that thou hast Entrusted us with in this World,  In the Name of Jesus Christ as a Free will offering to thee, O May Thou for Christ’s sake save me and my Family out of all their most Wretched Hands.  O May the Lord Rebuke them all for the Christ’s sake,  Amen and Amen. We Bless thy Name O Lord from preserving us from going at their command up to the Court on the 6th day of March 1843.  We humbly present ourselves and all we have and are.  O Lord into thy hands through Jesus Christ our Lord.
On the Night of Monday the 17th July 1843, being the Assize day, Myself and my Dear Wife Susanna fell upon our knees in every Close belonging to Mr Sanderson’s Farm that he had given us and in many of the Buildings to return the Lord our most humble Thanks for our Deliverance from going up to the Court on 17th day of July 1843,  And to Entreat the Lord to continue through Infinite Mercy to Deliver us from their most Wretched and unmerciful Hands for the Time to come,  And to continue our Temporal Blessings to us and our Children,  And for the accommodation of thy Servants the Methodist Preachers, in our Habitation, And we humbly Entreat the Lord to continue our Privileges at the House of Prayer at Willingham and which has been our Fervant Desire as long as we live And our Children after us, And that our Enemies may never be suffered to Triumph to Banish us.
August 13th 1843 their old Catchpenny Lawyer came again to Willingham and John Cook Glazier
 brought his old Lawyer to the Methodist Chapel and they both sat very near me and my Dear Wife Susanna in Old Jackson’s seat to Annoy us all they could.  It was Trying work Indeed,  But in prayer we committed ourselves and our Cause to the Lord, and he supported us in our most severe Trials Glory be ascribed unto his Great and Holy Name now and Evermore.
And their old Catchpenny Lawyer stopped till the 19th, It was stated that they was at Old Torns to tea, The Two Torns are John Cook head Champions,  in all this Time that the Lawyer was at Willingham, I do not hear what the old Catchpenny Lawyer was doing so long I Wm C saw Tomlison and John Cook going towards Bacon’s on Saturday The 12th of August I expect to meet their old Catchpenny lawyer.  But he did not come till Sunday.  It was stated that the Old Catchpenny Lawyer was going to get from me for Tomlison 20 pounds a year the same as his Wife (my Sister) had from me, Wm C, left her by Mr Sanderson when she was living.  And it was stated that the old Catchpenny Lawyer was to get Tomlison part of the Following Crop of Corn as on the Kexby Farm (That Following Crop of Corn my Fathers Trustees kept for the use of my Fathers Will). And it was stated and I believe correct That when Tomlison left the Old lawyer at Bacon’s, either on the 15th or 16th of August 1843,  He was so Frightened by the most dreadful Thunder and Lightning that night as he went home that he scarcely knew what to do. And Tomlison himself told to other People, he Intended to go to Lincoln on Monday 21st August 1843, It was said to administer at the Court to see if he could make me Wm C pay his late Wife’s Annuity which ceased at her Death  And to see if he could get a part of the Following Crop of Corn upon Kexby Farm.  But on Saturday the 19th day of August 1843 , he went to Marton for some Coles, and he went on the road with Joseph Pask, a young Man of Kexby, and most of his Conversation on the Road with him was about Law and getting money from me Wm Cooke.  But when he got to Marton he went into the Public house the Lord smote him and he Died in a few Minutes and never spoke. And all his Law was at an End, Most Wonderful was the Order of thy Providence in this case,  this Tomlison, this very ungrateful being, I Wm Cooke was a great Friend to him for several years,  And has many a Time filled his Belly, and my Dear Wife, Susanna, at our house.  And oft paid him Money on account of his Wife’s Annuity beforehand before it was become due, And Entreated him with every Due respect. O What a Mercy it is that there is a Just and Righteous God that Judges with Righteous Judgment.
March 5th Mr William Harwood in the Road near Gainsboro heard John Cook Glazier in his Exploits, cursing and Swearing he would Murder Wm Cooke and there is not a doubt he has threatened to Murder me many a Time and several expected it would be the Case with me in the End. And likewise he has many Times swore he would destroy our Stacks and Buildings and our Live Stock of various Descriptions, many a time to different persons.  But hitherto hath the Lord in Infinite Mercy preserved me and my Dear Wife Susanna and our Children.  When the most Wretched Glazier used to come to our house stamping and Swearing, If my Dear Wife Susanna was by herself if she saw him she went out of doors for fear she should be murdered in the House.  And likewise hitherto hath the Lord in Infinite Mercy, preserved our Buildings, our Stacks, our Corn, and live Stock and all our Temporal Blessings from his most Wicked hands,  Praise his most Holy Name.
Thursday, March 14th 1844 Being the Day the Lord in Infinite Mercy gave us the Victory at Lincoln Assizes over our most Wretched Enemies,  my most Slandering and most wretched Brother John Cook and his son George Cook of Market Rason. Monday March 11th Tuesday March 12th Wednesday March 13th me Wm Cooke John Dook, Mary Ann Dook, William Harwood, John Herring the Two Trustees under Mr Sanderson’s Will, Mary Atkinson, Mr Sanderson’s housekeeper, John Fullard of Marton,  George Senescal of Northorp and Mark Barker of Glentworth, all attended at Lincoln. And their Catchpenny lawyer never entered the concern till Monday. It was evident they was in hopes we should give them a good deal of the money to make the concern up with them.  Indeed some of them came to our Inn undoubtedly with that Intent with it not being Entered sooner, our trial did not come on till Thursday 14th day of March 1844 which caused me much more Money to be spent.  But our most Wretched Enemies must one day answer to the waste of Mr Sandersons Money.  Thursday Morning March 14th 1844 came on and lasted most of the day, That ever to be Remembered Day.  By myself and my Dear Wife Susanna Number of Times had we prayed pleaded and offered up to our Dear Lord that he would in Infinite Mercy Deliver us from all their most Wretched hands.  This was an Assize Trial brought on by my Slandering Brother John Cook and his son George Cook against the Will of the late Mr George Sanderson my Uncle that brought me Wm Cooke up from the age of Two years and I Wm C from a lad was Trusted with all his Concerns and affairs to the Time of his Death. 
This Will was wrote by me Wm Cooke by the Request of Mr Sanderson,  And some years before his Death (I had not a Doubt upon my Mind and likewise it was powerfully Impressed upon the Mind of my Dear Wife Susanna that John Swinton of Gainsboro Senr was the Instigator of Mr Sanderson making another Will.  About 6 years before Mr Sanderson’s Death Mr Sanderson would have me  Wm Cooke to take his Farm at Willingham which I was almost oblige to do, at a very great Rent.  I Believe and my Wife also believes Swinton set the Rent.  And when I Wm C had had it one year (I entered to it May 1828) And when that year was up, I believe Swinton persuaded Mr Sanderson to farm it again himself,  And this year being a very Wet and bad Season most of my Hay was flooded, and spoiled and Corn yielded very badly and stock sold very badly with so much grass ground being Flooded and grass and Hay spoiled, and Corn yielding so very badly, I Wm C lost a good of Money by the Farm that year, and the Spring following Mr Sanderson took the Farm in to his own hands.  And I Wm C and my Dear Wife Susanna Swinton hung (?) all he could to Glazier and his set and we found it out Swinton was our greatest Enemy, for at that Time Swinton had great Influence over Mr Sanderson.
This first Will Swinton kept in his own Hands and me and my Dear Wife fully Believe Swinton was the Engineer.  It was made by a man named Nailor of Gainsboro. And we had not a doubt upon our Minds but Swinton persuaded Mr Sanderson to make his Will in the manner it was made.  And in that Will Swinton was a Trustee  And by that Will Swinton was likely to get a good deal of Money into his own Hands, That Will I Wm Cooke never saw.  I am Informed that by that Will that my Son Wm, G, S Cooke
 and George Cook son of John Cook had the Farm left betwixt them.  And I Wm Cooke that was brought up on the Farm assisted Mr Sanderson in the purchase of the Farm
,  And also in contriving and working many Hours in Building his new house and regularly assisting him in his Business Was to be for ever Banished from the Farm and Premises and all my Family likewise.
But Blessed be the name of the Lord, In the name of Jesus Christ, for many years I Wm C and my Dear Wife Susanna was by Fervent Prayer and Supplication Led to lay our cause before the Lord, and led to call upon him in the day of severe Trouble,  And we have not a Doubt upon our Minds but Jesus pleased our Cause. And the Lord in much Mercy Delivered us in the Order of his Providence,  And give us Victory over our Enemies. Many Precious Promises was brought to our Minds and my Dear Wife Susanna many Times was led to believe the Lord through the Intercession of Jesus Christ would Deliver us from the Hands of our most Wretched Enemies And in accordance with her most fervent Prayers Stop their Mouths, which he did that not one of them was allowed to speak in the Court. 
And grant us Peace in our Habitation And Glory be ascribed unto the Name of the Lord hitherto he has been our Refuge and our strong Hold.
On January 9th 1844 Mr Guy my Attorney told me Wm Cooke in his office in Gainsboro that my slandering brother had given notice for an Assize trial in March next against Mr Sanderson’s last Will, Which led me and my Dear Wife Susanna, To Plead with the Lord our God, In the name and through the Intercession of Jesus Christ our Lord We continue to make our supplications unto the Lord for Deliverance,  Hitherto hast thou in Mercy Delivered us many a Time from their most Wretched Hands.  We humbly continue  to Plead that thou wouldest in Mercy continue to Deliver us from their most Wretched Malicious and most unmerciful Hands.  And in Mercy Preserve us,  And all our Temporal Blessings that thou in the Order of thy Providence through the Intercession of Jesus Christ our Lord has given us,  And we Believe,  In Mercy help thou our unbelief  In answer to our poor and many and most Imperfect prayers for many years In and Through the all and Ever Prevailing Name of Jesus Christ. And it is our Sincere desire  those Temporal Blessings may be continued unto us and our Children and for the Accommodations of thy Servants the Methodist Preachers, in our dwelling house at Willingham.  And that my dear Wife Susanna might have the Privilege and the Honour of waiting on them so long as she could attend on them, for this is the Fervent Desire of her Heart,  And that she might not be banished from the House of Prayer in Willingham
 where she has had her Soul many Times Blessed and Refreshed, And that we might be Privileged in helping forward the cause of the Lord.   May the Lord in his Infinite Mercy grant it, through Jesus Christ, our Lord,  Amen and Amen.
Mr Barnaby of Newark Attorney and a Partner with Mr Tallents, those Attorneys my Slandering Brother applied To, a few weeks after Mr Sanderson’s Death, and John Cook then told Mr Barnaby by the most horrid Lies, that any being could Invent.  He told Mr Barnaby that I Wm Cooke made Mr Sanderson Sign his Will when he was nearly Dead.  He stated to Mr Barnaby they could scarcely tell whether he was Dead or alive.  And the Will was signed January 27th 1834,  and Mr Sanderson died April 18th 1834.  And for several weeks after the Will was Signed, Mr Sanderson conversed with John Sims his servant Man every Night, and he sat up with him many Nights after his Will was signed.  Mary Atkinson his Housekeeper attended to him and waited on him.  Many times he conversed with Wm Harwood, and generally asked about the Markets, and about Business.  He generally asked Wm Brockelsby about Business, he used to Shave him twice a week. John Herring conversed with him Several Times about Business. John Fullard conversed with him about Business, and Markets.  He conversed with George Senescal abut Business and he settled an account with G Senescal in Money matters.  And Mr Sanderson conversed with Mark Barker and several others about Business and several Times after he Signed his Will, he conversed with them about Markets, Business & other things.
And several Persons both Men and Women came to see Mr Sanderson after he signed his Will and none was denied seeing him.  And I Wm Cooke received a very severe Letter from Mr Barnaby on account of those Lies and most scandalous proceedings that my most wretched brother John Cook had told Mr Barnaby.  John Cook told me Wm Cooke that Swinton persuaded him to go to Mr Barnaby, and very likely as Swinton was not a Trustee in this Will. And I Wm Cooke at that Time Imployed Mr Hayward, Attorney of Lincoln, against Messrs Tallants and Barnaby.  And Mr Hayward Denied Mr Barnaby’s Letter being True, he wrote him a very sharp Letter to confute John Cookes scandalous Lies.  This letter caused Mr Barnaby to come over to Willingham,  And he Examined Old Dr Jackson and at Time he stated that Mr Sanderson was perfectly Sensable all the fore end of his Illness.  And then Old Jackson would have sworn near 10 years afterwards at Lincoln Assizes, if the Court would have allowed him, that Mr Sanderson was not Sensable when he signed his Will.  O What a Wretched being, from such Wretched beings Good Lord Deliver us. 
Mr Barnaby also Examined Wm Harwood John Herring Senr, Jhn Sims and others And they all declared Mr Sanderson to be perfectly Sensable.  And on this  ground Through John Cook most abominable Lies Mr Barnaby Attended the Assizes for me Wm Cooke on Monday  Tuesday Wednesday and Thursday the 11th 12th 13th and 14th days of March 1844 against Old Jackson, with copies of the Letters that had passed betwixt Mr Hayward and Mr Barnaby,  But to the Astonishment of Many Jackson was not permitted to open his Mouth in the Court with A False Oath.  When some said he would overturn us all Wm Wells for one told Mr Herring that Old Jackson would overturn us all. I Wm Cooke Believes this was in answer to Prayer For my Dear Wife Susanna had many Times Besaught the Lord in the Alprevailing Name of Jesus Christ to stop the Mouths of their False Evidances,  But in Particular Old Jackson. And not one of them was suffered to speak One Word in the Court. Glory be ascribed to the Name of the Lord, we called upon him in the Day of Trouble and he Delivered us. O may we Glorify Him with all our Ransom Powers For in answer to many Imperfect Prayers,  The Lord in Infinite Mercy Delivered us from all our Enemies.  And according to Law their Evidances fell to be called into Court before our Evidances, But they was not suffered to speak in the Court. And it was stated by several Competent Judges that our 9 Evidances they all spoke Well and to the Point, with Humble Boldness.   And likewise my Daughter Mary Ann Dook
, she was called before the Court and asked a few Questions respecting receiving some Money that George Senescal paid Mr Sanderson.  And likewise when she expected her Legacy and she stated upon her Sister Attaining the age of Twenty One years
 And our Evidances was highly Gratifying to the Lord Judge being the Lord Chief Justice Tindall He being one of the First Judges of the Realm
. 
I Wm Cooke firmly believes it was through Swinton that John Cook applied to Messrs Tallant & Barnaby,  Swinton I believe was very desirous for the last Will to be disannulled And for the First Will to stand good,  most men would have given up a former Will to the Executor when Two Wills happens to be found,  And so would Swinton if he had not expected to be a gainer by keeping it.  But the Lord in the Order of his Divine Providence turned the concern into another Channel.  As my son was young
 and Swinton being a Trustee in the Former Will  no  doubt Swinton wanted to get all the Property into his own hands,  as he got poor Joseph Steels land and gave them what he liked for it. And if he had got hold of it, It would have been a very bad concern for my Family.  For some years before when Mr Sanderson and Swinton was very Friendly, Mr Sanderson lent Swinton One hundred Pounds without any Security. And Swinton never paid him any Interest for it. 20 pounds of this Money Mr Sanderson had got.  And he was getting rather against Swinton, and undoubtedly he began to find Swinton not over honest. And no Doubt he Rued letting Swinton have his Money without a good Security.  And Old Jackson ordered Mr Sanderson to Lie in Bed, for he would not Settle in the house very well.  And on that very day Mr Sanderson sent his Man John Sims for Swinton to have a settling with Swinton, and Swinton promised him he would come on Saturday January 25th 1834.  Mr Sanderson’s Will was to have been signed that day but he said he expected Swinton. And Swinton came on that day and paid Mr Sanderson 30 Pounds.  And my Daughter Mary Ann Received it of Mr Sanderson for I Wm Cooke was not present, and Mr Sanderson told her to give it to me when I Wm Cooke came.  But Swinton and Mr Sanderson did not get any Settling.  And Mr Sanderson was off at me Wm Cooke to get a settling with Swinton but I never could Though Swinton promised me Wm Cooke it should be ready when it was wanted.  But no doubt Swinton expected getting all Mr Sanderson’s affairs into his own hands.  But the Lord of Hosts was too strong and too Wise for him,  and in the Order of Divine Providance turned the concern into another Channel,  O What a Mercy.
John Swinton Junr paid me William Cooke the other 50 Pounds when John Cooke youngest Son Edward attained the age of 21 years
, when I Wm Cooke had to Pay them 1000 Pounds.  This last 50 Pounds Swinton had in his hands near 20 years, so the Interest of the Hundred would come to about One hundred pounds. But Swinton never paid one Penny Interest most scandalous as Mr Sanderson had oft been a Friend to Swinton ever after he began Farming and Malting. 
On the same day Old Jackson got Mr Sanderson upstairs to lay in Bed,  He ordered me Wm Cooke to make his Will.  I Wm C Told him Mr Swinton was coming to pay him some Money on Saturday and he had better consult him about it. But his answer was, I do not want Swinton to know anything about it.  This rather surprised me Wm Cooke But then I had no thought that Swinton had in his hands a Former Will.  And poor Mr Sanderson not knowing how to get the last 50 Pounds, And it appears that he could not ask him for the Former Will.  Some Time after this Mr Sanderson said to me Wm Cooke If anything should Ail me be sure to get an Inventory of all my goods and Property they will maybe Try to overcome you. Undoubtedly he meant Swinton,  And John Cook, as Swinton was much for the Glazier at that Time, but undoubtedly it was for self-interest to get all his affairs into his hands.  But at that Time, I Wm C did not know that Mr Sanderson had another Will.  This is I think is the only thing of any account Mr Sanderson did not acquaint me with.  And he generally took my Opinion Respecting his affairs.
When Mr Sanderson’s Will was signed
 I Wm Cooke Requested Mr Sanderson to allow me to fetch Mr Harwood and Mr Herring.  And it was a Mercy I did and it appears that it was quite Providential.  And in their Presence I Wm Cooke Read over the Will to Mr Sanderson.  Then I Wm C Requested Mr Harwood and Mr Herring to Read it over to Mr Sanderson as they was his Trustees,  Mr Herring Read it over to Mr Sanderson.  Then Mr Harwood requested Mr Herring to Read the Will over to Mr Sanderson as he could not Read it very well for him and then Wm Cooke Requested them Both to Ask Mr Sanderson many Questions of every thing of any Importance in the Will.  And Mr Sanderson gave very satisfactory Answers.  I Wm Cooke Believed this gave the Judge great satisfaction respecting me Wm Cooke.  And the Judge in Particular in Addressing the Jury To have an Eye to the last Will For he stated it was Impossible to overturn it Excepting through being Insane.  And he Told the Jury they had most Excellent Evidances that he was Perfectly Sensable.  And the Judge also made his Statements to the Jury respecting the Executor under the last Will, fetching the Trustees and the Will being Read over to the Testator 3 times and the satisfactory answers to the Trustees by the Testator Proved Mr Sanderson Perfectly Sensable at the Time.  And likewise the three who subscribed their Names as Witnesses to the Will.  The Jury was some Time before they brought in their Verdict,  for John Cook and their party had been to several of the Jury Men to Turn to their Party.  And it is doubtful if some of the Jury had a desire to Turn to their Party without Regarding their Oaths. For I Wm Cooke hearing that account from one of the Jury Men’s Wives that John Cook and party had been at her Husband and others to give them the Verdict. On that Account I Wm Cooke objected to some of the Jury Men. 
My Daughter Mary Ann Dook was called into Court to answer to some Questions and asked her respecting some Money that George Senescal paid Mr Sanderson, what became of the Money George Senescal paid Mr Sanderson. She told the Judge Mr Sanderson gave it to her and she took it and locked it up. My Counsel Mr Whitehurst asked my Daughter Mary Ann Dook when she expected her Legacy left her by Mr Sanderson (my Children were to have 200 Pounds a piece when the Youngest attained the Age of Twenty One Years).  And she told Mr Whitehurst When her Sister was at Age.  Which rather Damped the opposite Counsel.  And Mary Ann having a Legacy in the Will she could not be admitted as a further Evidance
.
My Enemies and John Cook had told most persons round from house to house and from Town to Town all the most slandering Lies, that I Wm Cooke had made Mr Sanderson’s Will to Cheat his Children of their Legacies, And they never would get their Legacies.  But the Judge Examined the Will well but he never found any Fault with it not in the least.  When the Judge addressed the Jury And alluding to Wm Cooke’s 9 Evidances,  Namely Wm Harwood, John Herring, Wm Brockelsby, George Harwood, John Sims, John Fullard, George Senescal, Mary Atkinson & Mark Barker. Those Nine all conversed with Mr Sanderson, many times while he was sensible and John Sims every day and Mary Atkinson. The Judge spoke very highly of the above 9 as being most respectable Evidances as ever came into a Court. And all nine Proved most Faithfully Mr Sanderson to be sensible and well Qualified to make a Will.  And Lord Chief Justice Tindal told the Jury it was Impossible to Disannul the last Will excepting they the Jury could prove Mr Sanderson was Insane.  And likewise the Judge stated to the Jury that the Executor under the last Will in a most Honourable manner after he had wrote Mr Sanderson’s Will,  Went himself for Wm Harwood and John Herring.  And after the Executor had read over the Will to Mr Sanderson in their Presence, He the said Executor Requested in the most Honourable and upright manner the Two Trustees to Read over the Will to Mr Sanderson.  And likewise the Judge stated to the Jury that the Executor most Honourably Requested the Two Trustees to ask Mr Sanderson Every Question of Importance Respecting his Will, and the answers that he gave them was that he was perfectly well satisfied in what he had done. And likewise the Judge stated to the Jury, that Mr Harwood and John Herring, the Two Trustees under the Will and Wm Brockelsby George Harwood and John Sims who attested Mr Sanderson’s Will by their Names, all being Present together, and in his Presence Fully and Faithfully has Declared before the Court that Mr Sanderson was Perfectly Sensable at the Time and well capable of making and Attesting his Will. And likewise the Judge stated to the Jury that if they in a point of Law Disannulled all Wills that was made that did not please and satisfy every Friend there would scarcely one stand good in a Hundred. But the Judge’s statement to the Jury was this that any Man could call in any Person to make his Will or he could make it himself. And this Will cannot be Overturned except you can prove him Insane.
The old catchpenny lawyer, he always took care to be paid beforehand in John Cook’s and George Cook’s concern.  This is a plain Proof that he knew his case was both Bad and Dishonest.  And he knew it was a catchpenny job to swingle Men out of Money. He was very throng getting his Evidances ready for the Court, which was the following Persons John and George Cook’s Evidances was the following Evidances, Old Dr Jackson, Abraham Torn Senr, Joseph Grey, John White Junr, Alice Pearson, Mary Crooks, George Davison, Benm Broadbent.  None of those ever saw Mr Sanderson in his last Illness, But Old Jackson.    A most noble set of Evidences indeed. Blessed be the Name of the Lord our God.  Not one of those of George & John Cook’s Evidences our Slandering Enemies was Permitted to Speak in the Court, nor to open their Mouths before the Court. My Dear Wife Susanna oft Pleaded with the Lord in the all prevailing name of Jesus Christ,  That the Lord would stop all their Mouths, Namely all our False Enemies And in Particular Old Jackson That very Man that Declared to Mr Barnaby a few weeks after Mr Sanderson’s Death, That Mr Sanderson was perfectly Sensable all the Former part of his Illness.  And then 10 years afterwards Old Jackson went to Lincoln to the Assizes with a False Oath in his Mouth to Deny the Very Truth had he been Permitted into the Court.  My Counsel and my Attorneys was very desirous that Old Jackson should have been Permitted into Court to have Denied the Truth. For Mr Barnaby was in the Court but I believe Old Jackson did not know that,  And Mr Barnaby would have produced the very statement that he took down from Old Jackson about 10 years before that Mr Sanderson was perfectly Sensable all the Former part of his Illness.  My Councillors meant to have Turned Old Jackson Inside Out.  Old Jackson would have cut but a poor Figure in taking a False Oath to please his Wife.  This was what Mr Guy my attorney told me Wm Cooke.  But the Lord in Infinite Mercy answered our Prayers And gave us Victory through Jesus Christ, our Lord. 
Those and many others carried on with their Old Counterfeit lawyer. Many others joined them at Bacon’s an Alehouse and Robert Torn’s a Beer shop at Willingham, and many from other places and villages round about That they were sure of Victory. Those places then was almost like the Friends of Hell let loose upon Me and my Dear Wife Susanna.  But she kept at her Post without Wavering, Steadfast in her Pursuit, Pleading with her Lord, for his most Powerful Arm to be made Bare in our Behalf.  And the Lord in Mercy heard her Cry,  And Delivered  us, Glory and Honour be ascribed unto his most Holy Name.
Their old catchpenny lawyer never Enquired of any of my Evidances the Truth of the Concern, As Mr Barnaby did Enquire of our Evidances.  The old villain when he went to the Assizes, Took my Slandering Brother, the Torns, Grey, Robt Torn, Bacon, Ben Broadbent, Alice Pearson, Mary Crooks, George Davison, Jn Revils Waggon, the Carrier, and several others of their Set.  They were like so many Friends out of the Bottomless Pit. And they had Enlisted many others to Join them in Slandering us. Thomas Skill of Stow, He was a very great Advocate for their Wretched Party,  And he believed their most horrid and abominable Lies.  Amongst them was my own Tenant, Joseph Briggs, of Willingham a Man I had done much for and a Methodist.  He went to Bacons to see the old lawyers Exploits. Wm Cox of Willingham, Farmer, And they got him to come to me Twice for me to settle the Concern, I suppose to give up to them.  And Cox was an old Methodist. And he said to me Wm C he doubted it would be a very bad Concern.  And he stated that the old catchpenny lawyer was called Tigar in London and that he never lost a Trial.  But through Infinite Mercy he lost this,  Glory and Honour be ascribed unto the Name of the Lord. And I believe a little time before Cox Died, Dance of Willingham Told Cox that their side had lost, Because their Foundation was built upon Lies, And not on the Truth.  But I told Cox I would Trust in the Lord. And Cox said the Lord did not oft meddle with such Concerns, and Cox was a Methodist.  I Wm C Believes this is not relying on the Providential Arm of Almighty God.  But me and my Dear Wife Susanna Told Cox we would stand to the Truth, And Trust in the Almighty Arm of God, Rise or Fall, Sink or Swim, I expect Cox got to understand a little Time before his Death that the Lord had Interfered in our Behalf and Defended the Truth.  And we committed our cause into his Hands, and Blessed be his Holy Name hath the Lord Through Infinite Mercy through the Intercession of Jesus Christ Delivered us out of all their most Wretched and Malicious hands,  Glory and Honour be ascribed unto his Most Holy Name.
This Cox was Mr Sanderson’s great Enemy,  when his Farm was going to be sold in 1803, Mr Sanderson got Mr Hopkinson of Willingham
 to value it.  And I Wm Cooke took down all the Closes at Mr Hopkinsons Value and cast them up. And Mr Sanderson went over to Howden in Yorkshire to his Landlord to try to Buy the whole of the Farm. And when Mr Sanderson got to Howden,  Cox by some means had got to know that the Farm was going to be Sold, and had been to Mr Sanderson’s Landlord, and had bid Mr Pierson more Money for the Farm than it was worth.  And at that Time, I Wm C Believe Cox had not one hundred Pounds to put into it, for he had been a little while in Service, and had begun to Butcher a few sheep etc. I have not a doubt he did this through some Malice.  Mr Hopkinson and Mr Sanderson was well satisfied that Cox had no Money to spare.  But it was believed that Cox did this to stop Mr Sanderson from Buying the Farm.
And Mr Sanderson was so offended at Cox at that Time that he would not Try to Buy the Farm.  And then it was offered to be sold by Auction in Lots.  And that parts of the Farm Mr Sanderson bought was not sold till the year after 1804.
Mrs Cox was also at that Time stirred up against us, and Joseph Cox.  He told my Men if we did not get South Grange Wheat led soon, They, John Cook’s set, should lead it for us.  Most of the Coxes got on John Cook’s side, undoubtedly through their Father being such an Advocate for the Glaziers set.  I Wm C expected the Coxes had been upon good Terms with us.  But how soon does our Friends become our Enemies through the Lying and Slandering of an Ungodly set.  But whilst professors of Religion takes against the Truth, It is no wonder at the People of the World denying the Truth.
Robert Torn and his Wife also rose up against us,  For they kept an Alehouse,  and my Slandering Brother oft Resorted there to meet the Torns,  And several others of their Party and Friends,  and their Old Catchpenny lawyer, To contrive how to proceed against us.  But the Lord in Infinite Mercy Frustrated all their Wicked Designs to his own Honour and Glory.
Miss Pennel of Willingham they got through their Lies and Deceit to be a very great Advocate for them, For the Glazier and his Set. It was stated that she Advanced some Money for the Glazier’s set, towards their Assize Trial.  And it was stated that the Torns was Bound for it.  How oft it is the case, The People of the World would rather come Forward to support Lies and Slandering, than the Truths, But the Lord of Hosts was our Refuge.
Young George Pearson also Advocated their Cause, Against the Truth, against me Wm C and my Wife Susanna.  
John Cook of Willingham Schoolmaster
 used to consult with my Slandering Brother John Cook,  And wrote him his Letters to his old catchpenny lawyer.  And it was stated that he Copied poor Mr Sanderson’s Wills for the Glazier and his wretched Set. And advocated their Proceedings against the Truth.  And Cook’s Wife a great Newsmunger was also their Advocate. Cook was Treated by me and my Dear Wife with Every Due Respect. But against them the Lord in Mercy Defended Us.
Wm Wells of Willingham
 was persuaded to join the Glazier’s Party,  And he Told Mr Herring that Old Jackson would overthrow them all. He meant Wm Cooke and his Party. Wm Wells meant by Old Jackson Denying the Truth, by Swearing that Mr Sanderson was not Sensible when he signed his Will. When that at the First he declared him Perfectly Sensable to Mr Barnaby. But Old Jackson was not permitted to speak one Word in the Court, Mr Barnaby was in the Court ready to meet Old Jackson with his own Weapons.  For at the First a few weeks after Mr Sanderson’s Death about July or August 1834 Old Jackson Declared that Mr Sanderson was perfectly Sensable.  And now to please his Wife and John Cook’s Party, Old Jackson was to state that Mr Sanderson was not Sensable when he Signed his Will. 
Mr Guy, Mr Brackenborough, Mr Barnaby, My Attorneys, And Mr Whitehurst one of my Counsel wished very much for Old Jackson to have spoken in the Court and denied the Truth, as Mr Guy told me, Wm Cooke. Mr Guy stated to me Mr Whitehurst to have Twisted Old Jackson Inside Out if Jackson had taken a False Oath, Before both Judge and Jury, and all Presents.  O My Dear Lord, thou in Infinite Mercy Heard the humble Supplications of my Dear Wife Susanna and thou Rebuked the Old Wretch. 
John Saxton and his Wife Turned against us, and they was in the Methodist Society, all through the Glazier’s Lies and Slandering us from house to house. 
George Cook of Kexby
 opposed us, and was the Glazier’s Friend in the Concern. 
George Staneland of Kexby and his Wife opposed us. And his Wife would not pay their Rent to me,  Whilst I Wm C put the concern into Mr Guy’s hands, my Attorney,  And I was their Trustee and had done everything in my Power for them.  But the Lord in Infinite Mercy Defended us against them,  Glory and Honour be ascribed unto his Most Holy Name.
Joseph Capes of Upton Publican had got on the Glazier’s side, no doubt through John Cook meeting his friends there, and his slandering Lies against me and my Wife,  and money being spent at his house by John Cook and his set.
Wilson of Upton an old Pensioner likewise was one of John Cook’s advocates.
John Harpam of Upton Farmer had got listed among our Enemies with attending Capes ale house, And hearing the Glazier’s Lies and Slandering against us.
Tomlison of Glentworth,  He was one of our most wretched and avowed Enemy.  He Married my Sister Susanna for his second Wife.    And I Wm Cooke had been a great Friend to him several Times, for some years.  And he also became a great Champion for my Slandering Brother, John Cook  And he wanted to overturn Mr Sanderson’s Last Will.  Some years before he went about with a stallion horse,  And I Wm Cooke did what I could to gain him Custom. He now went from house to house, and from Town to Town with all the most horrid Lies and Slandering that he could Invent against Me Wm Cooke and my Dear Wife Susanna,  And at the Death of his Second Wife my Sister I Wm Cooke owed him Nothing of her Annuities which I Wm Cooke had to pay her when she was Living.  I Wm Cooke had to pay her from Mr Sanderson’s Will Ten Pound every half year That is 20 Pounds a year. And likewise I Wm Cooke paid my Sister Tomlisons Wife, From my Brother Edward Cooke’s
 Will,  Four Pounds every half year, That is Eight Pounds a year. And I Wm Cooke oft paid them beforehand.  And after her Death I Wm Cooke freely paid for her Coffin to Broadbent Four Pounds.  My Dear Wife Susanna had promised my Sister before her Death that we would pay for her Coffin and her shoe Bill for fear that Tomlison would never pay for them.
And in the summer before the Assize Trial, on August 19th, Saturday, 1843. He Tomlison went to Marton (as is hereinbefore stated) for some Coles, and as he went on the Road with Joseph Pask of Kexby, that he Tomlison would make desperate work with us, that was with Wm Cooke. And he was going to Lincoln on Monday to Administer, to get his Wife’s Annuities continued to be paid to him,  Although both the Annuities Ceased Payment at her Death, And to get part of the following Crop of Corn on Kexby Farm where my Father John Cooke lived. And when Tomlison got to Marton Alehouse by the Trent, There the Lord struck him after he had been there a few Minutes, and he never spoke after but Died in a few Minutes.  A most awful Providence indeed.  And he had done with his Law at a Stroke. Surely there is a God that Judges with Righteous Judgment. Although the Lyar, the Slanderer and the Hypocrites go hand in Hand, the Wicked will find that Almighty God will be just to his Attributes and the Wicked will be justly dealt with.
Many Times have I advanced my Sister’s Annuities beforehand to pay their Debts.  Here also we saw the Arm of the Lord made Bare in our Behalf, Glory and Honour be Ascribed unto the Name of Him, That Sitteth upon the Throne, and the Lamb for Ever.
Greasby of Glentworth also joined my Slandering Brother and their Party undoubtedly through my Slandering Brothers lies and Slandering me Wm Cooke and my Dear Wife Susanna. 
Henry Walker of Willingham also joined our Enemies undoubtedly through my most Slandering Brother and his set. 
John Bingham of Willingham was led to Sanction their most Wretched proceedings and led to believe their Lies.
George Knowls of Stow a Jobber Backed my most Slandering Brother John Cook And Knowls and Thomas Skill of Stow was Two most wretched Drunken and Swearing and Lying beings, they used to slander me Wm Cooke when I saw them in Public houses, in the Streets and in the Roads.  They used to begin with their Flattering Lies, and their most Ridiculous flams, and skits and Lies And so on after Knowls Died or was killed by a fall from his Horse Drunk, And Skill died soon After.  Then I had Peace and no more Interruption from them, Two Brutish men.  It is stated the Wicked, the Lyar and the Slanderers is cut off in their Wickedness,  And liveth not half of their Days, Most solemn the Thought. 
Wm Osebrook of Kexby and his Wife got confederated with my Slandering Brother with living so near together and joined their Party.
Miss Gurnhill of Kexby also joined John Cook’s Party she promised to give Two shillings towards a Feast which our Enemies was to have at Kexby on the evening of the 14th March 1844 if our Enemies had got the Victory over me Wm Cooke.
And Garnish Broadbent of Kexby was to have been their Captain over their great feast.  But through Infinite Mercy in the Order of his Providence Turned the Tide into another Channel.  Glory and Honour be ascribed unto his most Holy Name and the Lamb for Ever.
John Robinson of Kexby Labourer was one of the Glazier’s Party. He told James Marshal’s Wife on Monday March 18th 1844, that Rushby of Sturton preached at Willingham Chapel on Sunday night March 17th 1844 All about two brothers Going to Law, And that very few would go to the Chapel at Willingham.  But several persons did Testify that Rushby never spoke about the Two Brothers going to Law in the Chapel, nor their Law,  And there was a good congregation that night in the Chapel. And there was a good congregation that night in the Chapel
. 
And it appears that Robinson had got upon the Devil’s ground, Robinson had become one of John Cook’s supporters. He then Turned from the Methodists to the Ranters
 and was one of their head men for he was fond of being a great Man.   O Lord how the Mind of Man is like the Weathercock and the Troubled Sea,  Turned about with every Wind. O but what a Mercy it is that the Lord Omnipotent Reigneth. O May the Lord in Infinite Mercy preserve us from such fallen Methodists and from the Devil and all his agents.  And in Mercy preserve us through Jesus Christ our Lord Amen and Amen.
Mr Field Upton Schoolmaster was in Co[mpany?] with John Cook,  And used to Write him Letters to his Old Catchpenny Lawyer And advise with about his Law And copy poor Mr Sanderson’s Two Wills. 
Monday April 29th 1844 Levi Broadbent of Kexby met Wm Cooke and Joseph Rod of Upton coming into Mr Heaton’s Sands close. Broadbent said to Wm Cooke He should like to fight me Wm C,  And then put me into a Pond, and Drownd me, And I Wm Cooke never gave him not one angry Word.  This Broadbent was brother to him that was to have been their Captain at their great Feast at Kexby.  This Broadbent was one of John Cook’s Champions. O my Lord when the Devil Rages in the Hearts of the Wicked and ungodly What is it that the Wicked will not do and say in their Masters Cause against the Truth.  From such beings Good Lord Deliver us.
George Emmingham of Fillingham,  Mr Sandersons carrier to Gainsboro,  He also joined the Glazier’s set, our Enemies against the Truth.  O my Dear Lord we are led to see we are in the Midst of so many avowed Enemies to the Truth, as a Combined Force, as Champions for their Master.
Against such We are ready to Cry Good Lord Deliver us, We Wm Cooke and my Dear Wife Susanna, was led to cry unto the Lord, Day and Night, that the Lord would in Infinite Mercy Save, Support, Defend and Deliver through the Intercession of Jesus Christ our Lord,  Amen and amen.
And many Previous Promises was brought to our Minds, And in Particular the 4 following
Thou shall not go up against thy Brother to Battle, for I the Lord have done it for thee. What thou does O Lord is done to Perfection.  And we can Truly Say The Lord has Fought our Battle.  In this our Case We are led to view the Matchless Power of Almighty God, Through the Intercession of Jesus Christ our Lord, who has many Times Pleaded our Cause At the Father’s Right Hand.
Ye needs not go up to this Battle, But set yourselves stand still and see the Salvation of the Lord with you.  We have great cause to be Thankful unto the Lord, that In this Case in Particular We have been led to Experience this great Salvation in the Lord,  Delivering us from the Hands of our most Wretched Enemies through Jesus Christ our Lord, I believe in Answer to our Poor and Imperfect Prayers.
Call upon me in the Day of Trouble, and I Will Deliver Thee, And Thou shall Glorify me.  Blessed be the Name of the Lord,  Thou in those our most severe Trials hast Delivered us with an High Hand and stretched out Arm.  Surely me and my Dear Wife Susanna shall Acknowledge thy Almighty Power and Tender Mercy over us Every day of our Lives, that we Enjoy our Reasonable Powers.
Trust in the Lord and do good,  And ye shall Dwell in the Land and verily you shall be Fed. In this we have abundant Cause to be Truly Thankful, that through the Intercession of Jesus Christ our Lord,  and through the Providential Arm of Almighty God, we are hitherto Preserved, Supported and Defended by the Almighty Power ,  And unto thy Dear Name we would ascribe Everlasting Praise.
This Old Catchpenny Lawyer of John and George Cook’s came from London his Name was James Tomlison.  He was over at Willingham 3 or 4 Times, he was very Shabbily Dressed, he appears to be a very great Drinker he had a very Red face.  At the Assizes at Lincoln he had got some better Clothes.  Cox and John Cook and others of their Wretched set called him Tigar.  They Blared it about for Miles round that he never lost a Trial.  Cox told me Wm Cooke he never lost a Trial. There was a most Deceitful Methodist. 
In the year 1843 their most wretched set Told the Inhabitants for Miles round, That the Concern had been Tried in the Queen’s Bench and Mr Sandersons last Will was not worth a straw. Cox told Wm Cooke so. O what a Snake in the Grass was Cox to me Wm Cooke and my Dear Wife, To get us to give up to their Most Wretched set. But thanks be unto the Name of the Lord we was enabled to stand Firm as the Beaten Anvil to the Stroke.   Bacons house was their head Randybou
. The Wretched lawyer was the cause of much Money being spent there, Bacon was a lover of Money,  and Bacon and his Wife, was always likely to sanction John Cook and party to get hold of Money.   But Bacon had not one of the best of Characters for honesty, undoubtedly he was a great lover of getting Money and other things. Besides in a Room in this house there was the old most wretched lawyer with Mr Sanderson’s Two Wills spread out, and his papers that he pretended to be getting ready for the Assizes.  He had the Wills spread open for days for all comers to look at and hear Read, did this look like a Man of Business,  No it is not the Custom with lawyers to Expose men’s concerns to the Rabble of the World.  This shew their case was Bad, dishonest, full of Lies and Slandering.  If poor Mr Sanderson could have foreseen this, he would have put a stop to their most wretched and most wretched Proceedings. 
It is a bad look with it when lawyers wants paying beforehand.  John Cook and their old lawyer and set told the country round about: Chief Justice Tindal was almost Blind, and they would have it Tried again by a Better Judge.  And in Spring 1845 the old wretched lawyer sent to the Glazier for Ten Pounds to put the Concern into the Queen’s Bench for a fresh Trial. But the old wretched lawyer only sent to the Court a Written Document to the Court. And the Court threw out his paper Immediately.  And the old lawyer durst not face the Judge.  The Court sent to Mr Guy’s Agents in London.  And Mr Guy was then in London and Wrote to me  Wm Cooke Immediately.  And that was all the Wretch did for his 10 Pounds. And the old villain wrote to the Glazier stating that he could do no more for him so all their Law ended in Smoke. Then the poor Wretched Glazier had another scheme and Told many Persons that I Wm Cooke had Bribed his old Wretched Catchpenny Lawyer. O What a Lying Slandering Set. Well the Lord is Just.  What a Mercy that we had such a Friend in the Court above to sustain uphold and support us, In the midst of all our Enemies and Opposers.  Praise the name of the Lord Jehovah who Reigneth, and will reign Triumphant, over all Slanderers, Lyars and Hypocrites Till Time shall be no More.
This old wretched lawyer had for hours and days Copies of both Mr Sanderson’s Wills, lade up on the Tables at Bacons, for all to be Inspected by all Servants, Labourers, Farmers and Tradesmen that wished to Inspect them  or hear them Read, And all that wished from the Neighbourhood.  And my Slandering Brother Regularly carried copies of both Mr Sanderson’s Wills, in his Pockets to almost all the houses and Towns for many Miles round about,  With all the most Shocking and Abominable Lies and Slanders, that any Human Being and the Devil and his Agents could Invent which Made many persons to believe his most Horrid Lies.  And his most wretched Lawyer backed him with Telling many Persons, that he should have no Trouble in getting every thing away from us that we had.  They even Reported it about all the neighbourhood that it had been tried in London and they had got it.  And that Mr Sanderson’s last Will was not worth a Straw.  And they Reported all was done but Turning us Out.
John Roberts of Willingham told me Wm Cooke that their Champion Abraham Torn Senr told him that they was sure of getting all. And they should sell all our Stock and every thing we had at Willingham and the late Mr Sanderson place, then they should go to Kexby and sell Robert Hall place
 and then go to Upton and sell off there.  And the Glazier stated we had Five Hundred Pounds to pay almost at the First. And there would soon be One Thousand Pounds to Pay.  This was the way to get on.  But there happened to be one behind the Screen which turned the Tide into another Channel. 
If I Wm Cooke and my Dear Wife Susanna views the foregoing Pages in that Light as we have a Right to View them, we may see them in a different Light from what Cox did. We are led to be believe that the Lord has Interfered.  And we have been Led to view the Superintending Hand of Providence of Almighty God made bare in our Behalf and we hope that in every Close and almost in nearly every Building We in Humility Bowed before the Lord with Grateful and thankful Hearts,  In Which it has been my Bounden Duty ever since the 14th day of March 1844.  I hope I do not miss many Days, though with shame I may say I have missed some To Many  In acknowledging Him who is the giver of every good and Every Perfect Gift And unto the most Holy and Ever Blessed God the Father,  God the Son, our Advocate and Intercessor We Jointly and Severally In humble Adoration for our Triumphant Victory over all our Enemies.  Ascribe all Honour unto him that Sitteth upon the Throne Unto him that Sitteth upon the Throne,  And the Lamb,  Amen and Amen.
Oh my Dear Lord, If this Dear Man Mr Sanderson could have Foreseen their Most wretched proceedings against the Truth he would have taken care to have Destroyed the Former Will, that was in Swinton’s hands.  If he had lost the 50 Pounds that Swinton was indebted to him and the Interest, The Interest which I Wm C did lose for all the years that he had it.
The Glazier came to my Men in the spring of the year 1844 when they was ploughing for Beans in Oldbanks before the Assizes,  And told them that they had only 2 or 3 Weeks to stop upon the Farm.  And John Cook also came to Wm Lanes Dining Room, Where I Wm Cooke was set, to Annoy me, and was enquiring about said Beans.  But hitherto the Lord has not permitted him to sow any upon the Premises, Trying Work. Glory and Honour be Ascribed to his great and Holy Name the Lord of Hosts has been our Refuge in those several Trials in every Time of need. O what a Mercy.
I Wm Cooke had always been a Friend to Old Jackson.  As a Guardian
 of the Union I gave him my Interest, Both as Doctor and Registrar of the District, And likewise gave him my Assistance at every opportunity,  And paid him many Pounds for Attending Mr Sanderson, in Particular,  And likewise my other Friends. These things lets us see what such like Men would do when they have got their own Turns served.  O my Dear Lord what is it that man will not do  To please his Wife.  It appears that Jackson’s wife and John Cook was very friendly and old Jackson to please his wife was to go to Lincoln to Deny the Truth, If he had been allowed to speak in the Court. O Blessed is that man whose Trust is in the Lord and not in man.
At the Assizes Old Torn behaved very ill to Wm Harwood, one of Mr Sanderson’s Trustees, in the County Hall and Castle yard. It was expected he would have struck him for Revenge because their party lost their Trial he was almost like a madman.  And if any body spoke against John Cook, Old Torn and young Torn was his Bullies,  and was like fiends.  Young Torn was not very fond of work, and he had much time on his hands. And he oft went to Bacons and attended on the Glazier and his old lawyer.  And having much Time he went about with all the Slandering Lies that he could invent against us that he could invent and oft told young Peel his Lies and Slanders.  I could tell by what young Peel said to me.  And they Regularly in the Blacksmith’s shop kept slandering us to almost every person that would hear them, about their Law and scandalising us with all their Slandering Lies.  And it was stated that both the Torns assisted John Cook and party with getting Money, and Borrowing Money for their Old Catchpenny lawyer, For the old Knave took care to be paid beforehand.
But the Foundation of their Superstructure was Founded on Lies, Was like the Father of Lyars they was not built on the Rock not on the Truth.  And Blessed be the Name of the Lord the Truth Prevailed over their Lies.  And in answer to our poor Imperfect prayers the Lord in Infinite Mercy Delivered us out of their most wretched Hands,  Glory and Honour be ascribed unto the Name of him that sitteth upon the Throne and the Lamb for Ever. Amen and Amen.  May the Lord in Infinite Mercy make us Truly thankful that Me and my Dear Wife Susanna are permitted to Dwell upon the very Ground that I Wm Cooke was brought up upon from a Child,  From about Two years old with George and Mary Sanderson, My Uncle and Aunt
 at Willingham Grange
.  She was never Married and Died in November 1800.  George Sanderson brought me up with Industry from a Child,  And always kept me at Work, very rare that he allowed me to Run in to the Town to game, and Idle away my Time, like many Boys, I, Wm C, went to Lincoln School in April 1794
 and came back in in April 1795, I Wm Cooke then began to write for my uncle, what he had to write and what he had To do in that way,  And then he began to acquaint me with his affairs and to write to his Landlord for him,  And on New Years Day 1801, Mr Sanderson took me to Marton School by Timberland to Mr Stenton for Improvement.
In 1804 Mr Sanderson bought the Farm that was not sold in 1803, after Cox had bid for the whole Farm  in the summer 1802. He bid Mr Peirson the Landlord 4000 Pounds,  as Mr Peirson told Mr Sanderson and he had not One Hundred Pounds to put into it then.  O what an undermining Malicious concern.  He was always an undermining Man. It was stated that it was through him that got poor Crosier to sell Williamson Glover Wm Brown’s Old house and Land that he had bought of Mssrs Wellses.  And it appeared Crosier took it to Heart and lost his Reason. O What a Pity.  His Family, Namely Cox’s does not seem to Prosper very Well.
Poor Mr Harwood took his Land at Willingham and Mr Harwood told Wm C that he never got a proper settling with Cox.  He was a Man that had many undermining ways, which proved him Unjust.  Mr Sanderson having done so much at his Farm and him and his Father had both lived upon it
, made him Anxious to buy it all and Mortgage it.  And Mr Hopkinson Advised him to do so. And as before stated Mr Hopkinson valued the Farm for him, his valuation was £3126 10s 6d, Pounds134, 0s 14d (?)
 Then Cox as a Snake in the Grass in his undermining way caused him to not Buy the Farm.  Cox never bid one pound for it at the Sale, made it look like Malice.
Mr Sanderson left the Farm in the Spring of 1803, And came to live at Kexby with my Father and Mother.  Then Mr Sanderson Requested me Wm Cooke, to write to Mr Pearson the Landlord several Times Respecting the Old House Old Buildings and Land that was not sold the year before.  And at last Mr Sanderson Bought it, And after living at Kexby One year with my Father and Mother one Year he came back to Willingham in the Spring of 1804.  And in 1814, He Built a New house,  And I Wm Cooke laid the First Stone at the South West corner.  And I had to Attend to it all I could.  And I had to work very hard at it without wage for Mr Sanderson was very scarce of Money,  And I had to attend to his affairs, and had to attend him in his Illnesses, several Times, Many a night have I laid upon his Chamber floor to attend upon him all the night long. 
And about 6 years before his Death he would have me Wm Cooke to Take his Farm
 at Willingham, which I was almost forced to do, which proved a very Bad year. The stock was all valued to me And all his old Carriages and Implements by Swinton, And seed and labour.  My Hay was most of it Flooded by Water and Wet Weather.  And all corn about here yielded very Badly that year,  I think it was in the Year 1828,  Much grass keeping was damaged by Water and Treading, which caused stock to sell badly.  The Rent was a deal too much for such a Year.  I Wm Cooke and my Dear Wife Susanna believed Swinton valued the Farm. And Mr Sanderson had A Man and a Boy and Labourer And they did nothing Extra (?) upon the Farm. And I Wm C had all their Wages to Pay, that I lost a deal by it that year and when I Wm C had held it one year He took the Farm himself again. We had not a doubt but Swinton was the contriver of this and Swinton valued all the Stocks, utensils and seed and Labour back again to Mr Sanderson.  This concern me and my Dear Wife Susanna found to be a very great Trial.  But we committed our cause to the Lord through our Advocate Jesus Christ.  And we was greatly supported, Glory and Honour be Ascribed unto the name of the Lord.  Amen and Amen. And through this a shyness arose between Mr Sanderson and Wm Cooke,  And Swinton began to be a great Enemy to Wm Cooke, both me and my Dear Wife Susanna saw it, and Swinton began to be a Snake in the Grass.  
And at that Time, Swinton was at that Time, such a Favourite with Mr Sanderson that he could Turn the poor old Man any way he chose.  And we expect he persuaded Mr Sanderson to make his former Will to Swinton’s Mind, And to be made unknown to me Wm Cooke and to my Dear Wife Susanna, And Swinton himself to be a Trustee in the Will,  And to have all the Management of his Affairs,  And me Wm C and my Dear Wife Susanna was Informed that Swinton went over to Rason to John Cook about the Will.  But Mr Sanderson before his Death got set against Swinton,  and I Wm Cooke and my Dear Wife Susanna obtained his Favour.  Mr Sanderson began to see that he had done wrong in letting Swinton have that Hundred Pounds without any security he began to see that Swinton was a Deceiver, and me and my Dear Wife for some Time had found Swinton to be a Snake in the Grass.
My Dear Lord after all my Labour and Trouble and Endeavours to attend upon My Dear Friend, and to oblige him Day and Night, and many Times have I Wm Cooke Neglected my own Work to attend upon my Friend.  And O my Dear Lord Destruction and Ruin was fast catching (?) against Me Wm C and my Dear Wife Susanna, and our Family by our Enemies, And in particular Swinton.  But there was one behind the screen that knew well the self avaricious mind of Swinton.   
And after the Trial was over at Lincoln,  Swinton found that he could not get the Property in his own hands, And the First Will that Swinton had in his own hands, that he depended on was not allowed by the Court,  Swinton took very little notice of John Cook and his son, George Cook.  Swinton took care not to have them Eating and Drinking and smoking his house. Why because there was no gain nor self-Interest.  Here may be seen Swintons Avaricious Mind.
All Praise Honour and Adoration be ascribed unto the Lord Jehovah in the Order of his Providence hath he Delivered Us. Amen
Sepr 20th 1847
On Monday the 20th day of September 1847 We Wm Cooke and Wm G S Cooke
 Paid at Mr Guy’s Office in Gainsboro In the Presence of Mr Guy The sum of One Thousand Pounds amongst John Cook’s Sons and Daughters their Legacies left them by the Will of the late George Sanderson Deceased.  My Slandering Brother John Cook told Scores of People that I Wm Cooke should cheat them of their Legacies. 
September 19th 1847  According to the Register that Wm Cooke got from the Clergyman of Market Rason Edward Cook youngest son of John Cook my Slandering Brother had attained the Age of 21 years.
G S Cook
 had an Order served on him from the Queen’s Bench for what is called Cost Charges respecting John & George Cook’s Trial at Lincoln Assizes the 14th day of March 1844.  The Order was served on him about November 1844 for G S Cook to pay to me Wm Cooke the sum of 127 pounds 10 shillings.
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Sepr 20th 1847 Paid G S Cook







150
Wm Cooke paid GS Cook legacy stamp 



6  …
Indemnification for the GS Cook
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Wm C paid for GS Cook legacy stamp
filling up by Mr Guy 
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           7.5s
Wm Cooke of the £127 10s got the sum of 
£42 15s from GS Cook Recd
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    £200.00
N B Wm Cooke paid to GS Cook towards his legacy of 200 pounds 150 pounds, Wm Cooke paid Mr Guy for Legacy stamp 6 pounds W C paid Mr Guy for GS Cook part of Indemnification Bond one Pound. Wm Cooke pad Mr Guy for GS Cook Legacy Stamp filling up 5s. Wm Cooke stopped of GS Cook Order from the Queens Bench £42 15s.  Those Sums makes up the Legacy of 200 Pounds.
NB Wm Cooke was Swingled out of £84. 15s by G S Cook out of the Sum of £127 10s.  O my Dear Lord can such Swingling, Lying and Slandering Beings, that has been the means of that Dear Industrious Mans Money Lavished away in such an unjust manner  Prosper, O Lord, thou knowest.  Well my Dear Lord me and my Dear Susanna Leaves the Concern with thee who cannot Err in Wisdom.  And is a God of too great Mercy to be unkind. And the Day is fast approaching when they that are unjust will Remain unjust Still.
Sepr 20th 1847 Wm Cooke Paid Susanna, the wife of James Sanderson
 
her Legacy left her by Mr Sanderson





£200
£7 5s deducted for Expenses
Sepr 20th 1847 Wm Cooke paid Mary the Wife of             Scott her
Legacy left her by Mr Sanderson






£200
£7 5s deducted for Expenses
Sepr 20th 1847 William Cooke Paid Ann Cook          
her Legacy left her by Mr Sanderson





£200
£7 5s deducted for Expenses
Sepr 20th 1847 Wm Cooke Paid Edward Cook his Legacy left
him by Mr Sanderson







£200
£7 5s deducted for Expenses   
Praise the Name of the Lord our God, although Glazier and his wretched set went about from house to house, and from Town to Town Lying and Slandering us, And stating to all around We meant to Cheat them of their Money.  Thanks be unto the Name of the Lord.  We Wm Cooke and my Dear Wife Susanna Cooke upon the Bended Knees of our Bodies, in humble Adoration feel Truly Thankful that those Five the Sons and Daughters of my Slandering Brother John has got the Thousand Pounds that Mr S left them as named in his Last Will.  And in the all Prevailing and Interceding Name of Jesus Christ our Lord would we Return Thanks unto the Lord our God for the Privilege to Pay them their Right. And in this case we have paid them the sum of £84 15s more than their Right Besides all Law Expenses,  And all the Trouble, with all their Lies and Slandering, And many Times has my Dear Wife Susanna filled that poor creature’s Belly with Meat and Drink,  Many Times have I Wm Cooke paid my poor Slandering Brother His Annuities, and some Times parts of his Annuities long before they was due, And I Wm Cooke and my Dear Wife Susanna must be Treated in this Manner.  This appears Trying Work,  But the Lord Jehovah is sufficient for those Trying scenes.  Me and my Dear Wife Susanna In the Midst of all Relies on that Prop that bears the World and all things upon.
An account of different Sums of Money John Cook had Received  at different Times and Expended on him











£        s 
Mr Sanderson Paid John Cook Mrs Moors
 Annuity she left him
he paid him for 16  years at 5 pounds a year
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 ...
The Balance of Accounts betwixt Geo Sanderson & John Cook Glazier
John Cook was Indebted to G Sanderson 
at his Death 18th April 1834 was






431 
3
Some Time before Mr Sandersons Death he gave me the account to 
make out of all he had given John Cook in Money, What he had paid
for him & Interest, Except some small sums. And when J Cook
Came over Mr Sanderson ordered John Cook to come to me for the
Account of the Balance betwixt them, and he was to take it to
Swinton but he never called at Kexby,  But he went to Swinton, And 
Swinton being Glaziers Friend I Wm C understood Mr Sanderson
that Swinton & John Cook made the note for 300 Pounds but I 
Wm C never saw the Note
Mr Sanderson left John Cook 10 pounds a year for Life, Wm Cooke
paid John Cook 35 Payments until (?) Octr 1851
 
Five Pounds each time , that is
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…
Wm Cooke paid John Cook Mrs Moors Annuity of Five Pounds 
a year from Mr Sanderson’s Death out of Mr Sandersons property
18 payments until Octr 1851
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…
Money that John Cook received of Mr Sandersons Property


£746
and 3 shillings
Legacies left to John Cook 5 Children by Mr Sanderson,  And paid
by Wm Cooke out of Mr Sandersons Property when Edward his youngest 
Son Attained the Age of 21 years September 20th 1847



£1,000  
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An account of Money advanced for John Cook Wm Cooke paid
an Annuity to John Cook from Edward Cooke’s
 property for 
8 pounds a year for 53 payments at 4 pounds each
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John Cook was bound Apprentice to Mr Sharp of Lincoln in
1800 his Father gave with him to Mr Sharp





 30
And some time after when he had all the best of his Time to stay
Mr Sharp set him at liberty with his Father given that Sharp



10
did not value him very high for almost three years servitude
and then he went to work for Mr Anderson at the Minster 
Then after a while his Father fixed him at Louth & his Father gave
Sharp for the Income of the Business and Sharp gave up to him his
Shop in 1805 or beginning 1806







40
Then his Father fixed him at Louth I suppose would cost about he took to 
Sharps goods










100
In 1806 Mr Sanderson lent him 20 on note
In 1807 Mr Sanderson lent him 20 on a note this 40 pounds is 
accounted for in the £431 3s
In 1806 Mr Moor lent John Cook on a note






20
In 1807 Mr Moor lent John Cook on a note the 20





40 
Pounds Mr Sanderson lent John Cook last & Mr Moor 40 pounds
was lent in Sepr 1807 being 60 pounds he took away with him
In 1807 Sepr his Father paid for him at Louth





40
In Octr 1807 his Father paid for old lead from Lincoln Minster Spires


34
So in a few weeks John Cook had 60 pounds in hand, & 34 pounds
and 40 pounds paid for him.  The £60 he had in Sepr 1807 & paid for him
in Sepr & Octr 1807, In all in a few weeks 134 pounds.
And in November 1807, all Indoors & outdoors was sold and had nothing left
& he then started pig jobbing with a few Pigs, here was Money flew like Chaff.
His Father borrowed of Mr Willingham for John Cook, of Mr Leonard of

30
Wm Cooke paid Mr Leonard & Edward Cooke in 1817 And Interest
my Father John Cooke and we Wm & Edward Cooke paid for
about 9 years









      13 10s
And Octr 6th John Cook Father paid to a Mr Hinds whether for 
Furniture or what I do not know his Father paid it by the 


     £    

Note dated Octr 6th 1806







    12  3
And many more Bills his Father paid for him when he was an apprentice with Mr Sharp, likewise when he was with Mr Anderson, and then he came to Kexby and his Father bought him some Lead, Glass and Tools, and when he went to Louth we took his things from Kexby to Louth with a Cart and Two horses near 40 Miles, Expensive.  And when he sold up at Louth, he started jobbing a few Pigs.  And in the Spring after his Father Fixed him at Gainsboro, and there also he was a great Expense to his Father.  And when he had been a while at Gainsboro, Mr Etherington took John Cook for Debt, for Lead and Glass, And sent him to Lincoln Castle.  And then his Wife and Child came to Kexby, and his Father Maintained them whilst he was in the Castle. And his Father sent him part of his Victuals to the Castle.  And I Wm C took the poor Being what I could conveniently carry from Kexby on my Back on Foot to Lincoln Castle
. The next time I Wm Cooke met with the poor wretched Glazier at the Castle it was in March 1844,  When him and his Party threatened to Ruin me Wm Cooke and my Family.  But the Lord Jehovah Turned the Tide into another Channel. Glory and Honour be Ascribed unto his Most Holy Name.
And after John Cook came out of Lincoln Castle, His Father fixed him at Market Rason, but still he was partly supported and Maintained by his Father.  So his Father had generally partly to support his Son Glazier from Sepr 1800 when he went prentice till his Death in May 1816. The Trouble and Expense of my most wretched Brother is unknown to our Family. For his Father always kept me Wm Cooke, and my Brother Edward Cooke, in the Dark as much as Possible.  For we had to work very hard at threshing and Mowing To support John’s most abominable Extravagance and he told many that he would make me thrash again.
Copy of a Letter from George S Cook son of my most Slandering Brother, John Cook, of Market Rason. Dated January 16th 1852
Dear Uncle,
I have the grief to Inform you that my Father exchanged Time for Eternity this Morning. We Intend to Inter him on Monday afternoon at 3 o’clock.
G S Cook
The reason G Cook sent me Wm Cooke this Letter, Six Months after John Cook’s Death I Wm Cooke had to pay John Cook’s Two Sons and 3 Daughters among them 240 Pounds left them by my Brother, Edward Cooke. And Edward left George Cook his Watch which my Dear Wife Susanna gave to Mr Sanderson for him.   Poor Edward was a long Time Ill, he had several Doctors, He died of a Decline The Expenses of attending him was                 
 and I Wm Cooke lost by West of Walkeringham £127 17s 0d.  He died worth about 400 pounds What with Expenses, Losses, and the Annuities of 16 pounds a year and the Legacies of 240 pounds William Cooke
 got very little, and I had a great deal of Trouble to get a good deal of his Money poor Man. Mark Barker had 30 pounds I was a long Time Before I got it all and the Interest. George Purvis had some it was bad to get and John Jerrems had above 70 pounds, he was a bad payer of the Interest the last Wm Jerrems paid me between 50 & 60 pounds.  Well me and my Wife we got scratched (?) through. And we do believe those Beings that got their Annuities and they that got the 240 pounds was none of them satisfied. And it is very doubtful if they ever in humble Adoration  Returned the Lord Thanks for their Temporal Blessings.
April 22 1852, Wm Cooke paid John Cook’s Sons and Daughters,  Three of them was paid at Mr Guy’s office in Gainsboro in the presence of Mr Guy, the legacies left them by my Brother Edward Cooke which was to be paid 6 Months after the Decease of John Cook and Susanna Tomlison
 240 pounds amongst them. 
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Susanna, the Wife of James Sanderson Duty and Expenses
Deducted, paid at Mr Guys








48 
George S Cook (Expenses and duty deducted) 





48
Mary the Wife of                Scott,  Duty and Expenses deducted
paid at Mr Guy’s office
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The above three was paid April 22nd 1852 at Mr Guys office 48 pounds each
& Expenses deducted out of It
Ann the wife of                                 in America
, Stamp and Expenses
deducted out of 48 pounds paid at Mr Guy’s office





48
Edward Cook in America Stamp and Expenses deducted out of 48 pounds
Paid at Mr Guy’s office








48
Praise the Name of the Lord & our Souls and forget not all his Benefits, for giving me and my Dear Wife Susanna the Privilege of Paying those our Enemies their Right.  Amen and Amen.
This unkind and most Slandering Brother John Cook the Lord has taken from this World,  That has been a Burden to the Family that he Belongeth To. And a very Troublesome Man And an unknown Expense for 51 years, and he Completely Ruined his Father.  And through his Extravagances, was a means of shortening his Days, I Wm Cooke am well persuaded that was the Case.  He provided for him whilst he could not provide for himself From about Sepr 1800, Till the Death of his Father which was in May 1816.  And the poor Glazier for many years before his Death has gone from Alehouse to Alehouse, and from house to house and from Town to Town for many Miles round this Neighbourhood, Lying and Slandering me Wm Cooke and my Family,  and likewise has caused as much Expense, In Law and other ways.  But he has done with his Law now, he has done Trailing from house to house and from Town to Town.  O what a Mercy that the Lord in Infinite Mercy Sustained, Supported, Upheld, Sustained and Delivered me, Wm Cooke, My Dear Wife Susanna and our Family, under our most severe Trials,  And in Infinite Mercy brought us off Quonquerors,  out of their ungrateful And most Malicious Hands, for which we have great cause to be Truly Thankful to the giver of every good and every perfect Gift, Through Jesus Christ our Lord,  And we hope to be Truly Thankful whilst we enjoy our Reasonable and Rational Powers and Memory has its Seat.
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Wm Cooke paid his Sister Susanna the Wife of Tomlison in
Glentworth Closes (?) An Annuity from my Brother Edward Cooke’s Will
of 8 pounds a year 4 pounds half yearly 33 payments



         132
Wm Cooke paid his Sister Susanna Tomlison an Annuity of
20 pounds a year left by the Will of G Sanderson,
Paid her 14 half-yearly payment of 10 pounds each




        140
Susanna died About September 1841 and Buried at Willingham
My dear wife Susanna promised her that we would pay Broadbent for
her Coffin £4 0s 0d and her shoe bill about 12s 6d out of our own
Pockets for fear they should never be paid by Tomlison
Mrs Moor, my Aunt,
 left my Sister Susanna Tomlison 6 months
after her Death. Mrs Moor died June 29th 1817 Paid to my 
Sister by Wm Cooke for George Sanderson





    £400 






Susanna’s first Husband was Leonard Dewick of Walkeringham he did not live long and Wm Cooke got back of this 400 pounds only about 30 pounds.  And Wm Cooke bought goods at the sale to the amount of              for my Sister Susanna and the rest of the 30 pounds or Remaining part, my Sister was allowed Ten Shillings a week till it was done.  Then Mr Sanderson allowed my Sister Ten Shillings per Week out of his own property, Till she got Married to Tomlison,  he lived at Ingleby then, after my Sister got Married to Tomlison, I Wm Cooke bought Dewicks best hangings & Bedshead which Cost me 4 pounds & upwards and my Dear Wife gave her them and several more things and I think a Bed.  And a great deal of Trouble I Wm Cooke had in going several Times to Walkeringham and to Retford to administer. And my Expenses was a good deal. Here the 400 pounds went like Chaff,  And by Tomlison He shamefully Entreated. 
My Dear Wife Susanna
 agreed at last for a Funeral Sermon to be Preached in Willingham Chapel, On Condition that very little was said about her.  The Revd John Edlington Preached a Funeral Sermon on Sunday Night August 9th 1857 from Revelations Chapr 7th, Verses 13, 14, 15, 16, 17th To a Crowded Congregation.  And Immediately after he Read over the following Written lines Wrote by her Bereaved Husband William Cooke.
Sometime before the Death of my Dear Wife Susanna I asked her if she wished for a Funeral Sermon to be Preached in case of her Death.  She answered No, she did not wish for it.  But if there was she charged Me to take care that little was said about Her,  Not to Extol such a Poor Creature.  For she felt herself One of the most unworthy most Unprofitable, And a poor Stammering Creature. If there be one Preached, what can be said more than this,  A Sinner Saved by Grace through Faith in Christ, And that is the Best of All.  That is quite Sufficient.
My Dear Wife Susanna Entered the Methodist Society at Willingham in the year 1810
,  And being First Convinced of her fallen state by Nature,  And by Agonising Prayer and Faith in Christ,  Received Pardon and Justification by Faith in Christ.  In this state, she Remained steadfast in the Faith about six years, But oft felt the Propensities of her Corrupt Nature in her Heart, And being very desirous of giving herself more fully to the Lord.  And on February 4th 1816, Mr George Wright of Lincoln preached at Willingham Chapel from 2nd of Peter Chapr, 3rd verse, 4th and commented much upon the Chapter.  My Dear Wife was Wonderfully Blest under the Word, And felt Determined more fully to Cast herself upon on the All Sufficient Merits and Sacrifice of Christ for a Deeper work of Grace in her Heart,  And a deeper Baptism of the Holy Spirit.  When she got home She was most Deeply Affected, when she went to Bed she could not Rest, And felt Satisfied in her Mind,  If she got up and with Pleading with the Lord for an Increase in Faith she should Receive the Blessing of sanctification.  The Night being very Cold, she was very Powerfully Tempted by the Enemy not to Rise from her Bed.  But in spite of the Enemy and the severe Cold Night, She was Enabled to Rise Forthwith, and to Take up her Cross.  And in Agonising Prayer She was enabled to Believe in the All Sufficient Atoning Sacrifice of Christ,  With her Heart unto Righteousness about 10 o’clock that Night.  And I believe for 41 years and 5 Months She held fast her Confidence in the Lord.  Which now has brought her great Recompense of Reward.  But in the Midst of those Blessings she has had her Troubles, Trials, Losses, Crosses, and Afflictions of a very Severe Nature,  Her Temptations not so severe,  For by her Faith She laid Hold and kept Hold of the Bleeding Lamb..
When she Entered the Society in 1810, She counted the Cost, and was Determined by God’s Grace to be a Methodistical or Genuine Methodist. At that Time She had not much of this World’s goods,  But Nevertheless She was Determined to Cast in her Mite amongst the Rest.  And she Counted it a Privilege to be Counted Worthy to Cast in her Mite to Help Forward the Lord’s Cause, And to Pay for her Ticket,  Class And other Collections,  For she Believed According to the Word of God, the Faithful Labourer was worthy of his Hire. And at Times I have heard her say She would make any Sacrifice to support the Cause of the Lord she had Espoused.
And she thought herself highly Favoured in Attending on the Preachers at her House both Itinerant and Local.  The first Preacher that stopped all Night at her House was the Revd Daniel Isaac, on the night of Sunday the 22nd of September 1816 At the Reopening of Willingham Chapel.  And She Powerfully felt through his Prayers the Blessings of the Lord to Rest upon her. And afterwards She was Ready to give a helping hand to Upton, when she lived at Kexby, for Several Years in Taking in their Preachers,  Although She was at the same time A Member of Willingham Society, And Likewise at Willingham to the Time of her Death July 15th 1857.   
Her Attendance on the Means of Grace, Both Preaching, Her Class, And oft Prayer Meetings was very Regular for many Years. For She generally Constructed her Domestic Concerns in that way,  not to Interfere if Possible with the Means of Grace, for about 44 years whilst She was Able to Attend pretty Regular.
And Likewise She made it Almost an Invariable Rule to Receive her Ticket at the Hands of the Preacher, for 44 years,  For She oft made this Observation  If a Preacher could come Six Miles to Preach,  And Renew the Tickets Surely She could leave her Temporal Concerns and go one Mile from Kexby,  And Less when She lived at Willingham.  She oft made this Observation, She did not know how other People felt in not Receiving their Tickets from the Preachers. For my Part  I should feel Condemned,  For I count it not only A Privilege, But my Responsible Duty.
One observation I have heard her make was this,  For the 41 years and upwards that She Had and Held the Inestimable Blessing of Sanctification or Purity of Heart, I have heard her say, She never Pleaded with the Lord for any Blessing Spiritual or Temporal,  but the Lord in answer to her Prayer in Mercy gave her Her Request.  I Recollect one Time in Particular when in great Trouble, And the Trial was very great,  She Perseveringly Requested of her Lord, To Stop the Mouths of her Opposers,  And the Lord in the Order of his Divine Providence Delivered Her.
She used to Say, If It was the Lord’s Will She should Like to Cease at Once to Work and Live,  And not to be Burdensome, nor Troublesome to any One.  And I have heard her Say,  She could leave this Troublesome World Almost as easy  as going out of one Room into Another.
But in this the Lord ordered it Otherwise,  She was to Suffer the Will of her Heavenly Father in a most Heavy Affliction.  Well the Lord is too Wise for Ever, and too Merciful to be unkind,  Perhaps Suffering the Will of her Heavenly Father was Ordered for the Best,  Either for the Trial of her Faith, or some other Wise End,   That the Lord Permitted It.  Although She had to Suffer with the most severest Pains for many weeks, The Enemy was not suffered to Disturb her.  Peace what a Mercy in her weak state.  Sometimes She would say  O my Father my Father how shall I get this Night over when in the greatest Pain.  But Nevertheless She would Almost Immediately Rebuke herself,  And Pray that Patience might have Its Perfect Work,  That She might wait to suffer the Will of her Heavenly Father.
My Dear Wife Always made It a Rule to mind the Concerns of Her own House, and was very Seldom seen in others, Except on Particular Business, or going to Pray with the Afflicted,  And This case She would say O what a Poor Stammering Creature I am,  But the Lord always Blesses me in my Poor Visits,  Except Once, And in this Case She felt such a load at her Heart,  And in such Trouble in Praying and Pleading with the Lord for the Afflicted,  That when She had Stammered out A few words she Rose from her Knees and left the House.  I Wm C I well Recollect that Awful case, And the Lord Revealed it to my Dear Wife.  This was E,     B             of  K.              .  My Dear Wife for many years Spoke much of Death and Eternity, And how soon she would be with her Lord and the Redeemed,  Several She would Mention by Name,  That She had known and many Refreshing Seasons with them,  That She Believed was amongst the Redeemed.
When the Lord’s Work Prospered (Which She had seen prosper) and had been among the Happy Throng, She was in her Element and would Rejoice greatly.
But when that Agitation arise,  I have seen Weep, And be much Troubled In her Mind,  She would say Well I must mind myself,  And leave this Commotion with the Lord. I Bless the Lord I have been fully Decided for Heaven for many Years,  And I am Determined by the Lord’s help to keep in the Old Ship,  It’s a Tried Ship, It will Land me Safe I have not a Doubt.  I believe the Preachers are Faithful Men, May the Lord in Mercy Bless them, And prosper his Work in their Hands for it is Written,  The Faithful labourer is worthy of his Hire.
Although my Dear Wife was s highly favoured of her Lord, She was not without her Trials, Difficulties, and Afflictions and great ones too,  But she had Always her Lord to Flee unto for Support in all Times of Need,  For she was Enabled I Believe to bear them with Christian Fortitude and Resignation to the Divine Will. 
And more than Three Years before her Death,  Through her Misfortune in Breaking her Ankle She was much Deprived of the Means of Grace the Lord Wonderfully Supported her at Home,  She spent many A Lonesome hour in her House by herself,  In Meditation and Prayer,  For She did not want to deprive others of the Means of Grace,  And I Believe she never lost Ground.  But by looking to her Lord for Help and Support The Lord Sustained, Supported and Defended Her,  In the midst of every Conflict, That She was Enabled to Hold Fast her Confidence in the Lord.  And the few Times that She got to the Means of Grace, I Believe She felt Great Gratitude to her Lord and counted it a great Privilege to wait upon her Lord in his House,  And Hear his Word Preached,  And likewise at her Class and spoke very Feelingly on that Ground,  And oft pitied those that was so Careless and neglecting the Means of Grace, and Trifling away their Precious Time, and neglecting their Class meetings.
My Dear Wife, I Believe, Although very Careful in Her concerns through Life, But I never saw her Mean with any One, nor Covetous, nor Worldly minded,  Although She would Always take the greatest Care that She Possibly could, Both in her House and out of Doors. For Twelve Years She had the Management of Two Farm houses, and the care of the servants, of Two Farms.  I Believe all was Welcome to such Provision as She Had that came under her Roof. And I Believe it was her Desire to make all Comfortable,  For She never was at much Expense on her own account,  Neither in her Apparel nor her Diet.
Many Times did my Dear Wife Plead with her Lord to Take her out of this Troublesome World before me for several Years,  But Particularly after She happened her Misfortune,  And used oft to Say  What will become of me If I am left Behind A Poor Lame Distressed Creature.  In this also the Lord Answered her Prayers.
Now I make a few Observations Respecting her last Illness and Death. For many Weeks the Lord Permitted Her to be Tried with most severe Pain.  When I asked her if the Enemy Disturbed or Crushed her Mind in her weak State She always said No, my Father does not Permit him in my Weak State.  Glory and Honour be Ascribed unto his Dear Name.  It was her Regular way in Troubles and Temptations and Afflictions to Cast herself at the foot of the Cross,  And by Faith behold the Bleeding Lamb,  That was her Refuge,  And her only Refuge for She wanted no Other.
For many weeks She was persuaded in her own Mind that this Affliction would terminate in Death.  And for the Trying hour the Lord in Mercy Prepared Her.  For Several Weeks She used to make those Observations to me,  That She hoped that the Lord would in Mercy soon Deliver Her from Her Severe Affliction.  One Day in looking at Her poor Afflicted Body,  With a Smile She said there will not be much for the Worms.  But She generally Prayed for Patience, That She might wait the Lord’s Pleasures.
For some Weeks before her Death She appointed those that had met with her at her Class to Perform the last Office for Her,  And also Arranged for her Funeral,  And she would say to me What a Mercy you have your Health to Wait on Me. How good the Lord is to us For I want none else to wait on me but you.  I am afraid I shall Tire you out. I answered No Not if my Health permits. No I Believe it is my Responsible Duty to give you all the Ease I can any Way.
For some Days before her Death I named (?) Her Severe Affliction and Her Severe Sufferings.  She would Tap me with her Hand, For She did not like to hear her Sufferings mentioned.  But She would Ask me if She Altered for Death,  She wanted to be in her Father’s House.
For some  Days before her Death I asked Her the state of her Mind several Times. She would Hold up her Right Hand and say all is Well,  All is Well, Some Times, I am going Home, some Times, I am Happy.  And when She could scarcely Speak She would lift up her right Hand in Token of Victory,  Through the Blood of the Lamb. Much more Information I might have Received from Her. But I was led to Entreat the Lord in Mercy to spare her a little longer. Then She would Say Give me up, Give me up. My Work is done, My Work is done.  And She said how Glad should I be to be your Guardian Angel, if the Lord Permit.  And She Charged me to give up the World,  And to be Faithful a little longer,  And meet me in Heaven.
Not long before her Death She wished to take leave of all Her Grandchildren which She did with the greatest Composure,  And gave them her Dying Blessing. 
It appeared that Her pains Continued Almost to the last, for She Continually wanted Moving, or Raising.  And when She could scarcely Articulate words, She made Signs with her Right Hand to be Lifted up, and her left hand to lay Down.
And if it was named (?) are you Happy, is all well, She would Raise Her Right Hand, I Believe through Mercy.  She was kept quite Sensible to the Last. It may be Truly Said She Departed in Peace, with a Sure and Certain Hope of a Resurrection unto Eternal Life.
It may be asked had this Woman no Faults, nor Failings, Yes undoubtedly she had.  She was born with a Corrupt Nature,  And a Sinner in her natural State, Like other Women.  But She had been for many Years,  And Continued So To the last under (?) the Process of the Great Refiner of the Immortal Soul.  And I have not a Doubt She has now entered her Father’s House, Where all Pain, all Sorrow, All Afflictions, All Care, All Anxiety of Mind,  And all Temptations is for Ever at an End And is now made Perfect Through the Blood of the Lamb,  And so Remains Through the Countless Ages of Eternity.
N B As this document is now for private use, the person that my Dear Wife visited Was Elizabeth the wife of R Bayes of Kexby, she was seized with Paralatix (sic).  A bad character

Taken from the November Methodist Magazine, 1857 Obituary Recent Deaths
July 15th 1857 At Willingham in the Gainsboro Circuit, Mrs Susanna Cooke,  Aged Sixty Eight.  She was Converted in Early Life,  And Received in to Christian Fellowship in 1810.  Her Attachment to the Church of her Choice was Enlightened and Ardent. Forty one years She Enjoyed the Blessings of Perfect Love. And by her Daily Walk, Exemplified the Fruits of Holiness.  Forty years the Messengers of the Church were Welcomed by Her Husband and Herself to their Roof.
Mrs Cooke was Eminently a Woman of Prayer Accustomed in all things To make known her Requests unto God,  Called to Endure much Suffering She was Enabled in Patience to Possess Her Soul.  All is Well She Said “All is Well” “I am Happy” “I am going Home” Having with Great Composure addressed Her Husband, Children and Grandchildren. She Bequeathed each Her Dying Blessing and gently fell Asleep in Jesus.
N B I Wm C was informed by a Person waiting on my Dear Wife Susanna that just before she Departed, She had her Eyes fixed towards the Feet of the Bed for some Time.  It was Impressed upon her Mind She saw a Messenger from the Invisible World, her Speech was gone,  She appeared in very particular earnest at the Place.  I Wm C was lay upon the Bed. I wish the Woman had told me to have spoke to her at the Time but she did not.
The following persons had Cards as a Memorial of the Death of my Dear Wife Susanna:
In Memory of the late Mrs Susanna Cooke of Willingham who Departed this Life, July 15th 1857 Aged 68 years & 5 Months
The above is a Copy of the Card
Persons that Received Cards:
Wm Cooke her Widower,  Mary Ann Dook, Susanna Dook, her Two Daughters, Wm G S Cooke, her Son, Richard Pattison, her Nephew
, John Bowlin, her Nephew, Mrs Barnaby, Robert Hall, Jane Church, Elizabeth Werret, Eliza Hall, These 5 was her Nephews and Nieces, Susanna Dook, her Granddaughter
, Mrs Thornton, Mrs Knott, Mrs Wood, Mrs Foster, the last 4 is Wm’s
 present Wife [‘s] Mother and Sisters, Mrs Outwin of Woodhouse, Mrs Ealand of Woodhouse, Mrs Lanes of Gainsboro, Mrs Bagshaw, Gainsboro, James Stephenson, Gainsboro, John Stephenson, Gainsboro, Milley Barker, Glentworth,  John Sims, Glentworth, Joseph Glover, Willingham, Mary Atkinson, Willingham,  Mrs Smith Kexby,  Mr Lyon and Mr Ealington the 2 Circuit Methodist Preachers Gainsboro, Mrs Cridland,  Stow, Ann Hanson Servant Girl, Willingham, Mrs Williamson, Lunbury
 Middlesex, Wm C Cousin
, Margaret Stocks, Messingham, John Olivant, Upton, Mrs Crook, Willingham
Susanna the youngest Daughter of Robert and Frances Hall of Kexby, Born at Kexby, February 12th or 13th February 1789, Married January 26th 1813, Married to Wm Cooke, then of Kexby,  Entered the Methodist Society Sepr 1810,  Died at Willingham Grange about half past Five O’ Clock in the Morning of Wednesday the 15th July 1857,  and Buried in Willingham Church Yard July 18th 1857  by the Revd           Harrison of Upton.
June 9th & 10th 1857 My Dear Wife Susanna gave Orders for her Funeral,  And where to be Buried,  And appointed her Bearers,  was as follows Elizth Bayes, Elizth Crooks, Hannah Pearson, Adelaide Bilton, Elizth Taylor, Susanna Fields.  My Dear Wife Wished to have those that met with her at her Class.
Monday June 29th 1857, My Dear Wife Susanna came down Stairs for the last Time. She said when I got her up Stairs, She said She Believed she should not get down Stairs any more Alive and She never did. 
Tuesday June 2nd 57 my Dear Wife Susanna walked down Garden to the Orchard gate for the last Time
Thursday June 11th 57 Susanna came to see her Dear Mother and Sunday June 14th 57 My Dear Wife Susanna Sat at Dinner & Tea Table with me and Susanna for the last Time & on Monday Susanna went home.
Thursday and Friday July 2nd and 3rd My Dear Wife Sickness much worse and sunk fast.
Sunday July 5th 57, Susanna & Charles
 came about 12 o’clock and Susanna stopped with her Dear Mother till her Death, & was Buried.  July 5th Richd Pattison came to see her, And on July 7th R Pattison saw his Aunt for the last Time Alive.
Tuesday July 7th She took her leave of Wm Dook, John Dook, Henry Dook, Charles Dook, Mary Ann Dook, Edward Dook and Baby. 
 Wednesday the 8th My Dear Wife Susanna took her leave of George Sanderson Cooke
, Robert Cooke, Wm Cooke, And Margaret Hannah Cooke
, July 6th Wm, Wife and Baby
.  On Tuesday Night July 14th  57 I Wm C Laid by my Dear Wife Susanna.  And She Altered about One O’ Clock on the Night, Tuesday, and Night She was very Restless and Continually wanted Raising, Moving and Laying Down.
My Dear Wife Susanna,  Departed this Mortal Life, on Wednesday Morning about half past Five O’ Clock without even a Sigh,  With the Greatest Composure.
July 15th 1857,  Aged 68 Years and 5 Months.  Born at Kexby February 13th 1789    Died July 15th 1857
Pedigree
Of the Sanderson’s Family of Willingham, by Stow by Wm Cooke of 
Willingham from Registers of Parish Churches
George Sanderson my Greatgrandfather lived at the Farm at Tillbridge in Scampton Lordship Opposite Tillbridge Public House And was Buried at Willingham by Stow.
This George Sanderson’s Son, William Sanderson my Grandfather was Married at Willingham. He lived then at Willingham Grange, May 13th 1738. Married to Mary Clarke of Willingham. William Sanderson my Grandfather was Buried at Willingham 2nd February 1777, his Wife died before him.  I believe She was Born at Willingham, at the old Farm house opposite Wm Wells, lived in 1857, and where Joseph Glover Senr lived in 1850, her Brother J Clarke there died.
Ann Daughter of William & Mary Sanderson Baptized at Willingham 17th July 1740, Buried at Willingham First July 1817.  She Died June 29th 1817 Aged 77 years.  She was Marred Twice, First to Henry Tallants of Brampton Married at Willingham 28th of July 1763 to Henry Tallants.  Henry Tallants was Buried in Torksey Church. Secondly She was Married to Samuel Moor of Torksey. Samuel Moor was Buried at Willingham February 11th 1811 Aged 63 Years.
Elizabeth Daughter of Henry and Ann Tallants Baptized at Torksey 25th January 1767.  Elizabeth Daughter of Henry and Ann Tallants was Married At Torksey Church 30th September 1790 to Jonathan Watkinson of Gainsboro Druggist.  They lived at Gainsboro, at the Corner of the Market place, where Marshall lived in 1847.  And he Died there, And he was Buried in Gainsboro Old Church yard. After his Death Elizb his Widow came to Live with her Mother at Brampton, and afterwards She lived with her Mother at Broxholm, And Died with her Mother at Broxholm, And Buried in Torksey Church, 26th August 1801, aged about 34 years.
Mary, the Daughter of William and Mary Sanderson,  Baptized at Willingham 15th January 1742,  She was never Married But lived all her Life at Willingham Grange with her Father till his Death, and afterwards with his Brother, George Sanderson till her Death. Buried at Willingham November 23rd 1800.
William, Son of William and Mary Sanderson, Baptized at Willingham the 10 day of March 1744. He left Willingham in April 1777, his Father had took Him a Farm at either Collingham or Scarle. He lived at both those Places. It was in the American War, when scarcely any Farmers could live. And he gave over Farming and Bought a small Place at Willingham which by Right ought to have been his by Here?  And he built a house at Willingham and came to live at it, and kept a Grocer’s Shop till his Death September 1st Buried at Willingham Sepr 4th 1799, Aged 53
 years.   He Married Elizabeth Leonard of Willingham April 1777, her Father lived at the Farm where John Bayes lived in 1816.  They had no Children. At his Death it fell to his Brother George Sanderson,  But George let the Widow keep it her Life.  I Wm Cooke lived in the House when I was first Married in 1813.  Mary Ann Dook was born in that house.
Susanna Daughter of William and Mary Sanderson Baptized at Willingham 12th October 1747.  Married at Willingham 21st of June 1781, to John Cooke of Kexby,  But he came from Burton by Lincoln.  They both lived the Remainder of their Lives at Kexby on the Farm facing the Town’s Well,
 it then belonged to his Grandfather, George Cooke of Kexby. Susanna, my Mother was Buried at Willingham 26th of February 1806. 
My Father John Cooke was Buried at Willingham Died May 4th 1816.
George Son of Wm and Mary Sanderson Baptized at Willingham 28th July 1752.  George Sanderson lived all his Life at Willingham Grange, But one year which was from May 1803, To May 1804, when his Farm was part Sold.  He then Bought the Remaining part, And then Returned to the same Farm,  And Died there.  And at his Death, The name of that part of the Family of Sanderson’s become Extinct. He was Buried in Willingham Churchyard the 23 of April 1834, Died April 18th 1834,  In a vault made by the Order of his Nephew Wm Cooke,  Being Brought up by George and Mary Sanderson, And came to Reside upon the same Farm 1834.  He died April 18th 1834 aged 82 years. 
Relations of Wm Cooke their Deaths and Buried at Willingham Taken from their Gravestone
Sacred to the Memory of Wm Sanderson who Departed this Life Sepr 1st 1799 aged 53 Years
Farewell vain World I’ve seen enough of Thee, And now I’m careless what Thou Sayest of me, Thy Smile I count not, Nor thy Frowns I Fear, My Cares are past, my Head lies Quiet here, What Faults thou sawst in me be sure avoid.  Search thy own Heart and thou’lt be well Employed.
In Memory of Mary Sanderson Who Died November 20th 1800,  Aged 57 Years.
Afflictions sore long Time I Bore
Physicians was in vain
Till God was Pleas’d to give me Ease
And free me of my Pain
In Memory of Elizabeth the Wife of Wm Sanderson who Died Jany 17th 1805,  Aged 68 years. She was of the Leonard Family,  Daughter of Samuel Leonard of Willingham

She sleeps in Death at the Almighty’s Call,
She has paid a Debt that must be Paid by all
Sacred to the Memory of Ann the Wife of Samuel Moor who Departed this Mortal Life the 29th June 1817 Aged 77 years
Death is the Common Lot of All
He spareth neither great nor Small
Prepare yourselves, for soon you’ll be,
A Partner in the Grave with Me.
Sacred to the Memory of Samuel Moor who Departed this Mortal Life, the 11th day of February 1811 Aged 63 years.
Reader be Wise, Time swiftly Flies,
And Death will soon Arrive,
God’s Service you when Dead can’t do,
Serve Him while you’re Alive
Sacred to the Memory of John Cooke who Departed this Mortal Life May 4th 1816 Aged 60 years
Sacred to the Memory of Susanna the Wife of John Cooke who Departed This Mortal Life Feby 23rd 1806 Aged 56 years (This is a Double Head Stone)
They Sleep in Death At the Almighty’s Call
They have paid a Debt that must be paid by all
Sacred to the Memory of Edward Cooke who Departed this Life the 27th day of August 1825 Aged 40 years
Prepare to meet thy God
Sacred to the Memory of George Sanderson who Departed this Life the 18th day of April 1834, Aged 82 years, And the last Surviving Son of Wm & Mary Sanderson who Died in 1777.
Prepare to meet thy God
S   D 1847
In Memory of Samuel son of John and Mary Ann Dook, who died Feby 8th 1847, Aged 7 months 
The Flower Fadeth
R D 1851
In Memory of Robert Son of John and Mary Ann Dook who Died Octr 29th 1851 Aged 7 years
The Lord gave and the Lord hath taken away Blessed be the Name of the Lord
The 9 last named are Relations to Wm Cooke Namely Ann Moor,  late Ann Sanderson, my Aunt, Wm Sanderson my Uncle, Mary Sanderson my Aunt, John Cooke my Father, Susanna Cooke, my Mother, Edward Cooke, my Brother, George Sanderson my Uncle, Samuel Dook and Robert Dook my Grandsons.  My Sister Susanna Tomlison also Buried at Willingham.
Copied from Upton Register Book
William Son of John & Susanna Cooke was Baptised on the Fifth day of June 1782, By Thos Clarke,  Curate of Upton. Copied from the Registry of the Parish of Upton Lincolnshire by A Massingbird Vicar May 2nd 1838
Mary Ann Daughter of Wm & Susanna Cooke, was Born at Willingham, on Sunday December 12th 1813, in the house that belonged to Wm Sanderson who  Died in it Sepr 1st 1799.  She was Born on Sunday Morning Decr 12th About 8 or 9 O’Clock,  And Christened at Willingham Church by the Revd Thomas Smith Rector, about a Month after she was Born,  And Registered at Willingham.
Mary Ann Cooke, Daughter of Wm and Susanna Cooke was Married at Upton Church By the Revd A Massingbird Rector,  Thursday May 12th 1836 to John Dook of Kexby Hall, Son of Israel Dook of Laughton, May the Blessing of the Lord rest upon them Amen
William George Sanderson Cooke, son of Wm & Susanna Cooke Born at Kexby in the Parish of Upton in the County of Lincoln,  In the house where his Grandfather, John Cooke, lived in 1815, Facing the Town Well,  Born August 9th 1823 Saturday at about 50 Minutes past 10 O’ Clock at Night, and Baptized at Upton Church on Sunday August 17th, by the Revd Dr Cox,  Christened at Gainsboro Church by the Curate.
William George Sanderson Cooke, Married at Upton Church by                               to Margaret the Second Daughter of Thomas and Ann Dicken of Upton,  in the County of Lincoln on            day of                18            
Margaret his first Wife Died on the                  of                            185

Wm George Sanderson Cooke Married at Bottesford
 Church on Monday 21st of July 1856 by the Revd J Alcroft Curate, To Mrs Sarah Crawshaw Williamson (widow) Daughter of Mr Wm Thornton on the Trent Farm, Lincolnshire
Susanna the youngest Daughter of Wm and Susanna Cooke was Born at Kexby in the Parish of Upton and County of Lincoln, In the Old Farm House where her Grandfather John Cooke lived in 1815,  Facing the Town Well, On Tuesday Morning December 14th 1830 at half past 12 O’ Clock in the Morning,  Christened at Upton by the Revd A Massingbird Jany 23rd 1831, Registered at Upton.
On Monday April 7th 1856 about half past 10 O’ Clock Susanna the youngest Daughter of William and Susanna Cooke, of Willingham was Married at Willingham Church by the Revd H Hawkes, To Charles Dook, Son of Israel Dook of Loughton, Lincolnshire, Rich Pattison, Father, Susanna Dook and Margaret Stocks Bridesmaids.
On Tuesday April 18th 1856 About 3 O’ Clock in the Afternoon  Charles Dook and his Wife, Susanna, left Willingham and got to their new Residence at a good Farm on the Levels in the Parish of Hatfield in the County of York about 6 O’ Clock the same Evening.  May the Blessing of the Lord rest upon them, and Theirs, and Prosper the Work of their Hands for Christ’s Sake,  Amen.
A Pedigree of part of the Cooke Family by William Cooke
By A Will of George Cooke of Kexby Dated June 20th 1713 From a Copy now in my hands,  That in 1713, There was Two Old Men lived at Kexby, Namely George Cooke and Nathaniel Cooke, Two Brothers, Nathaniel Cooke had a large Family,  George Cooke had no Family. He George by his Will appears to have had much Property at Kexby,  And most of It was left to Nathaniel Cooke’s Children. It appears that Nathl Cooke’s Eldest Son’s name was George Cooke.  This George was Greatgrandfather to me, William Cooke, of Willingham, that wrote this Pedigree. This George Cooke left my Greatgrandfather, The Farm where George Stannland lived in 1847.  And this George Cooke, my Greatgrandfather Died on that Farm in 1783. The following Copied from the Double Headstone in Upton Churchyard, near the Church Door, in 1857 by Wm Cooke. This George Cooke and his Wife was both Buried together in one Grave or Rather One vault on the same Day
Here lieth Inter’d the Body of 
George Cooke who Departed this Life September 27th 1783
Aged 83 Years
Also
Here lieth Inter’d the Body of 
Sarah the Wife of George Cooke who 
Departed this Life Sept 25th 1783
Aged 88 Years
In Stedfast hope of this great Day
Here lies Entomb’d their weary Clay
They’d honest Hearts and Charitable Minds
Which all admire, and yet so few can find
Here let them Rest In Peace and let us Try
To live by Faith, That we like them may Die
I Wm Cooke am informed was carried to their Funeral. I was about one year and one Quarter Old.  This George Cooke in his day was stated to be the First man in the Neighbourhood in settling Controversies, and Differences, Betwixt Men, Valuing and being on Juries.  For before the Inclosure both in the Fields and Commons, “Then” was much Trespassing one against another, In Willingham Lordship, Kexby Lordship, and Upton Lordship, One against another.  And there was Juries at the Courts and it was a custom for those Juries to cause the Offenders to Pay Fines And Mr George Cooke was one of the Principal Men in those matters.
This George Cooke from his Will Dated 1713, He gave to Jane Daughter of Nathaniel Cooke, some Property. He gave to Alice Daughter of Nathl Cooke some Property, He gave to Nathl son of Nathl Cooke The Wind Mill, now in 1857 (or the Old Mill in 1847) is Wm Osebrook’s. 
He gave to his Brother, Nathl Cooke some Property, and to others some Property. 
George Cooke my Greatgrandfather at his Death gave the Farm at Kexby where he lived, now in 1847, where George Stannland lives, To his son, George Cooke, an unsteady Man, he went by the name of Cocker George.  I recollect him, he Died in 1795.  Cocker George’s Eldest son was George Cooke who Died at Kexby Hall. He had Sarah, George, Elizabeth, John, William, Nathaniel. 
Cocker George had a Son Wm Cooke Died at Willoughton. This Wm had Joseph, Sarah and another Daughter.
Cocker George had a Son Joseph lived at Kexby where his Father lived, Cocker George,  And this Joseph had a son George, Daughters Mary and Sarah.
Cocker George had a Son Richard Died at Scotter.
My Greatgrandfather next son was my Grandfather William Cooke, He left him a Farm at Kexby where I Wm Cooke lived before I came to Willingham.  But my Grandfather sold it in the American War.  My Grandfather lived at Burton by Lincoln, And had several Children.
His Son William Died at Burton Feby 28th 1775.  His Son George Died at Burton July 6th 1783. His Daughter Sarah Married Edward Mossom Whitesmith
 of Lincoln, Died in London, She had no Children. William and George both Died single. His Daughter Elizabeth Married in London to Roderic Mackenzie A Scotch Man.  But She Died at Burton, Jany 3rd 1791,  She left Two Children , Maria and Roderic.  He had a Son Joseph, he was an Unsteady Man, Died at Burton unmarried, March 11th 1807.  He had a Daughter Ann,  Married John Williamson, Lord Monson’s
 Whipper In
 went with the Hounds,  And Died at Lincoln July 9th 1800, and Buried at Burton.  She had Two Children, one Died Young, the other Ann Williamson, lived at Sunbury in Middlesex unmarried in 1857.
He had a Son, John, My Father, he came to live at Kexby, at the Inclosure, the House was Facing the Town Well.  The Farm then belonged to his Grandfather, George Cooke. And at his Death in 1783, It fell to his Father Wm Cooke of Burton.  My Father Died on the Farm in 1816, he was Buried at Willingham.  My Father expected Farming (?) that Farm at Kexby at his Father’s Death but his Father Sold it in the American War.  My Grandfather Wm Cooke Took a large Farm at Kexby.  It belonged to Mr Hotchkinson of about 485 Acres, on a Lease for 16 years. The Lease was out October 1799, My Father had a part of it till October 1799,  And the other part was Intended for his Son Joseph Cooke,  But he was very unsteady.  And with every thing being so very Low at that Time,  And he lost a Deal of Money.  And my  Grandfather sold his own Farm where my Father lived Above 100 acres at Kexby for 12 Hundred Pounds after the Inclosure.
What [with] Burton Farm, and this of his own, which cost him a good Deal of Money, Inclosing, for my Greatgrandfather laid the Burden of Inclosing upon my Grandfather, and Mr Hotchkinson’s Farm Being near 900 Acres of Land, When everything sold at such a Low Price, And the Fields Land to lay down, And the Pastures, Moors,  And Common Land to take Up and Plough.  It was very hurtful to them.
My Grandmother’s name was Ann Theacre, I think she came from Laneham or near there.  Their Family had a good deal of Land in that Neighbourhood I have been Informed. I have heard say my Greatgrandfather had fixed my Grandfather at Burton,  And when my Grandfather Married Ann Theacre, My Greatgrandfather got my Grandmother’s Fortune which was 300 pounds and bought with that 300 pounds that Farm that I Wm Cooke lived on at Kexby before the Inclosure.  At that Time Land was very Low, And at that Time, 300 Pounds was thought a very large Fortune.  This Farm at that Time with the Tithes and what was laid out for Roads with old Inclosure, Fields land, and all Common Rights about 116 acres, so that the Farm did not cost 3 pounds per acre, and about 1785 it was sold for 12 Hundred Pounds.   I have heard say that my Grandmother was a very Respectable Woman and very Industrious Woman.   She Died in Novr 1794, when I Wm Cooke was with them and went to Lincoln School. But some of her Children got too high in the World.
This George Cooke who died in 1783, My Greatgrandfather had a son Richard Cooke, he was a Farmer at Washingborough near Lincoln.  He had a large Family, several I knew, his son Richard Died young, He had a son George I knew, He had a Son William, a large Respectable Farmer at Norton & Reepham, near Lincoln, I knew. He had a son John, He died young, He likewise had several Daughters, but I did not know much of them.
My Grandfather had the following sons and Daughters,  Taken from their Grave Stones in Burton Church Yard.
In Memory of William the Son of Wm & Ann Cooke  who Departed this Life Feby 28th 1775,  Aged 21 Years, Buried in Burton Churchyard near Lincoln. He died Single.
Think nothing Strange, Death happens unto All
My Lots to Day, tomorrow you may Fall
In Memory of George Son of Wm and Ann Cooke, who departed this Life July 6th 1783, aged 21 years. He died single buried at Burton.
The Strongest yield, whom God by Death doth Call,
So Frail is Man, So Certain Death to All.
To the Memory of Elizth, the Wife of Roderic Mackenzie who Departed this Life Jany 3rd1791, aged 31 years. This Elizth Mackenzie was Daughter of Wm & Ann Cooke, Buried at Burton.
Unhappy he who latest feels the Blow
Whose Eyes have wept O’er every Friend laid Low
I Wm Cooke can well remember her.
To the Memory of Ann, the Wife of Wm Cooke, who Departed this Life the 21st of November 1794 aged 63 Years. Died when I Wm C was with them and went to Lincoln School
,  Buried at Burton whose Maiden name was Theacre.
Now Freed from all the Busy Scenes below,
Where Grief and Care like weeds Spontaneously grow
Here She’s Retired to Rest her Weary Head,
Till Rocks shall Rent, and graves give up their Dead.
To the Memory of Ann the Wife of John Williamson

who Departed this Life July 9th 1800 aged 34 years.
This Ann Williamson was Daughter of Wm & Ann Cooke.  She was Buried at Burton.  She had one Child Died shortly after her Mother and Buried at Burton.
A Loving Wife and Tender Mother Dear
Beneath this Stone, In Dust Lies Here
Grieve not for me, since now it is in Vain
I hope in Heaven we shall meet Again
NB She left another Daughter Ann, that lived in a Gentleman’s Family, at Lunbury Middlesex in 1857.  Unmarried she had lived many years in the Family.
William Cooke, my Grandfather,  Died at Lincoln about the 6th February 1803, aged 79 Years. He died at Lincoln a little below the Cornhill, and was Buried by Ann his Wife
 in Burton Church Yard, no gravestone.
Joseph Son of Wm & Ann Cooke, Died very suddenly at Burton, March 11th 1807,  Aged 49 Years & was Buried at Burton no gravestone
N.B. The last 7 was buried in Burton Church yard, Namely William Cooke Junr, George Cooke, Joseph Cooke, My Uncle, Elizabeth Mackenzie, Ann Williamson, my Aunt, William Cooke Senr, & Ann Cooke my Grandfather and Grandmother.
To the Memory of Edward Mossom who Departed this Life June 23rd 1799.  Aged 61 years.  
He was a most Respectable Whitesmith lived at Lincoln near the Cornhill.  He was Pattentee (? ) of the Minister Wrote
 the Iron Work of Lincoln Castle when Built,  & the Irons for the Prisoners, Wrote the Iron Work for Kirton House of Correction
.  The Kirton concern I Wm C can remember but not the Castle. He Wrote the Palesading (sic) at St Peters Church near the Butter house.  He had the care of the Fire Engines. He was Alderman & Mayor of Lincoln .  He Married my Aunt, Sarah Daughter of Wm & Ann Cooke of Burton.
My Aunt Mossom went to reside with Mr Mossom’s Niece in London in the Spring of 1801 and Died in London but I do not know when.
Jonathan Watkinson Druggist that Married my Cousin Elizabeth, Daughter of Henry & Ann Tallants died at Gainsboro and was buried in Gainsboro Old Church Yard.
My Greatgrandfather George Cooke who died in 1783, had a son Joseph and Joseph had a son Moses. This Moses I Wm C knew he was once at our house at Willingham.
My Dear Wife Susanna’s Relations
My Dear Wife’s Grandfather Hall lived at Welbourne, 10 or 12 Miles the other side Lincoln or perhaps not so far the other side Lincoln, And Died there.  He had a Brother lived there, John Hall, and Died there. This John Hall had Two Sons lived there, John Hall and Benjamin Hall.  I Wm Cooke and my Dear Wife Susanna Went to see them in May 1833.
My Wife’s Grandfather Died when her Father was only an Infant and likewise her Grandmother, about the same Time, And Robert Burket fetched Robert Hall to Upton when he was an Infant. And Robert Burket being Uncle to Robert Hall brought him up. His Brother John Hall and a sister that Robert Had was Older than Robert Hall and they Remained at Welbourne. Robert Burket and his Wife lived with Robert Hall the latter part of his and her Days, And left Robert Hall what little Property he Had. Robert Burket and Robert Hall bought an old house yard Garden Croft or homestead and a Close called Sands Close in all about Three Acres and One Rood at Kexby.  And they came to live at it.  
And at my Wife’s Father’s Death, He left the Premises to my Dear Wife, Susanna, Paying Legacies out of it.  To his son Robert Hall of London I Wm Cooke gave Robert his Namely Fifty Pounds to help to Fix him in London, Many years before his Father’s Death and he was to have Eighty Pounds.  And the last 30 Pounds before his Father’s Death was Burned (?) out in Interest and several Pounds more.
I Wm C Gave to his Daughter Elizabeth, the Wife of Richard Bayes 40 Pounds.
I Wm Cooke gave to his Daughter Ann the Wife of Richard Pattison  40 Pounds.
I Wm Cooke gave to his Daughter’s Jane’s Husband Thomas Bowlin 50 Pounds. Jane never lived to get her 50 Pounds. She was very Encroaching And the Old Man Dissatisfied with Jane wanting more than the Rest.  Robert Hall had given Jane his Sons Watch almost new his Son Johns And his Son John Desk almost New, And several other things For she was very Craving indeed.  Wm C & my Dear Wife took her Father to Gainsboro, and we wanted to Drive the Old Man to Morton to see Jane, but we could not persuade him to go to see her.
Those 3 last was my Dear Wife’s Sisters.  Robert Burket was Robert Hall’s Uncle and him and his Wife both Died with Robert Hall at Kexby.    Robert Hall Died with his Daughter Susanna Cooke at Willingham Grange, February 4th, 1837, Aged 91 years,  And he was Buried at Upton near his Wife, Frances, And Robert Burket and his Wife, and his Son John Hall.  Robert Hall lived with Wm & Susanna Cooke near 20 years.
Likewise, Frances the Wife of Robert Hall Died at Kexby on Friday Night July 26th 1816, and Buried at Upton next to her son John, Aged 64 years. She was born at Blyton, Her Father was a Farmer there in the American War, And Died there. Her Maiden Name was Frances Roberts.  She was Registered and Born at Blyton March 1st 1752.
Sacred to the Memory of John Hall who Departed this Mortal Life July 24th 1817
Aged 35 Years.
A Sinner Sav’d by Grace
He died a single Man with his Father at Kexby, he was Buried at Upton.
Elizabeth, Daughter of Robert & Frances Hall, and Wife of Richard Bayes Died at West Burton over the Trent,  And Buried at Upton       Died  of          18     
Aged                Years.
Ann, Daughter of Robert and Frances Hall, and Wife of Richard Pattison,  Miller of Gainsboro, Born at Kexby and Registered at Upton                              . Died at Gainsboro Sunday January 17th 1847, Aged 66 Years, Buried in Gainsboro Old Church Yard.
Richard Pattison, son in law to Robert & Frances Hall, came from Retforth was a Miller at Morton and last at Gainsboro where he Died December 15th 1830, Aged 48 Years, Buried at Gainsboro Church Yard.
Jane, Daughter of Richard and Ann Pattison  Born at Morton                   Registered at Gainsboro  Died at Gainsboro May 11th 1828,  Aged 19 Years,  Buried in Gainsboro Old Church Yard the 3 last all has Head Stones.
Jane Daughter of Robert and Frances Hall Born at Kexby           Registered at Upton   and Wife of Thomas Bowlin of Morton Gardener, Died at Morton January 13th 1837 Aged 52 1837 Aged 52 Years.  Buried in Gainsboro Old Church Yard  She has a Head Stone.
She left a Son John Hall Bowlin, Son of Thmas and Jane Bowlin,  Born at Morton           Registered at Gainsboro.
Susanna A Twin Daughter
 of Robert and Frances Hall and Wife of William Cooke born at Kexby the 13th February 1789.  Baptized & Registered at Upton                Died Wednesday Morning July 15th 1857.  My Dear Wife Susanna Entered a World of Spirits of the Just made Perfect,  About half past Five O ‘Clock in the Morning, Without a Sigh or Groan.
The Doctors that attended her was Dr Robt Cook, of Gainsboro, Dr Hewson from Lincoln, Mr Morphey (?) of Willingham. Sam the other Died. 
My Dear Wife Susanna was Interred on Saturday July 18th 1857, By the Revd        Harrison Vicar of Upton, about 4 O’ Clock in the afternoon, In Willingham Church Yard near the Place that She appointed.  She wished to be Buried near Robert Dook,  But she could not for want of room for me Wm C to Lie by her, So She was Buried A little more to the South of Robert and Samuel Dook
. 
Present at her Funeral Mr Morphey her last Doctor that Attended her, Myself who felt the most Severe Bereavement,  Mary Ann Dook, Wm GS Cooke, Susanna Dook, her Son and Daughters, John Dook Senr, William Dook, Susanna Dook, John Dook Junr, Henry Dook, Charles Dook, Mary Ann Dook, Edward Dook, Mrs C Cooke, Upton, G S Cooke, Robert Cooke, Wm Cooke, Margaret Hannah Cooke, Charles Dook and Child from the Levels, Richard Pattison, Joseph Glover, Mary Atkinson, Mrs Senescal, Wm Bayes and his Wife, Elizabeth Bayes & Frances Garvis who Attended on her.  The Bearers was the 6 following,  Namely, Elizabeth Bayes, Susanna Fields, Adelaide Bilton, Elizabeth Taylor, Hannah Pearson, Elizabeth Crooks. My Dear Wife wished to have those to carry Her Poor Body, to the Grave, That met with her in her Class.
Wm G S Cooke was raised Almost from Death in Answer to many Prayers both by me Wm C & my Dear Wife Susanna and several others, Both me and my Dear Wife is led to Believe.  Sunday January 28th 1855
, When the Lord in Mercy Revived the Spirit of Wm G S Cooke from Death, When all Expected him Dying. And Wm C & Susanna C Promised the Lord, If Through Infinite Mercy spared, to keep this Day Annually As a Memorial of the Lord for his Restoration to Health, if in Mercy Spared. As we Believe it was in Answer to many Faithful and Fervent Prayers put up to the Lord Through the Intercession of Jesus Christ our Lord.  And Prayer being made by most present, And by many others Day and Night, After the Following Manner,  First that the Lord might spare Him for the Lord’s Cause, 2ly, that the Lord might spare Him for his Wife’s Sake, And 3ly That the Lord might Spare him for this Children’s Sake And likewise your Dear Mother and myself Day and Night Cried unto the Lord, That the many Poor Prayers might be answered, If it could be Consistent with the Prevalent Intercession of Jesus Christ our Lord who is the Sinners only Refuge.  And we Believe Prayer Prevailed.  It was Between the Hours of 4 and 5 in the Afternoon of Sunday January 28th 1855.  We expected his Breath being gone before 5 O’ Clock.  The night before we got Dr Fairchild to stop all Night with us, And he passed me Wm C upon the Staircase about 5 O’ Clock in the Morning, And stated in a most pitiful Tone to me Wm C Your son must go, Must Die.  And I Doubt his Wife Too, Solemn News.  But Wonderful to Relate, Instead of his Breath being gone by 5 O’ Clock, according to all Expectations, His Breathing began a little to Revive,  And in a few hours after he spoke to his Mother,  And asked her the Reason why he was not gone, could she account for it. The Dear Creature Stated to him She Believed it was in Answer to the Many most Faithful Prayers that was offered up to the Lord through the Intercession of our Advocate and Mediator and Intercessor Jesus Christ our Lord, in his Behalf.
Wm & his Wife had 3 Doctors, Dr Peacock, Dr Cook and Dr Fairchild.
His Wife Died on the  2nd day of June 1855

Pedigree of John Dook Family

William Son of John Dook & Mary Ann Dook Born at Kexby Hall on the 13th day of March 1837, At 8 O’ Clock at Night and Baptized at Upton Church.
Susanna Daughter of John Dook & Mary Ann Dook Born at Kexby Hall on the 17th day of October 1838, At 25 Minutes past One O’ Clock at Noon and Baptized at Upton Church.
John Son of John Dook & Mary Ann Dook Born at Kexby Hall on the 13th day of October  1840, at half past Two O’ Clock in the Afternoon and Baptized at Upton Church.
Henry Son of John Dook & Mary Ann Dook Born at Kexby Hall on Afternoon at half past One O’ Clock November 13th 1842 and Baptized at Upton Church.
Robert Son of John Dook & Mary Ann Dook Born at Kexby Hall on the 25th day of October  1844, At 11 O’ Clock at Noon and Baptized at Upton Church.
Charles Son of John Dook & Mary Ann Dook Born at Kexby Hall on the 4th day of March 1850, At 25 Minutes past One O’ Clock at Noon and Baptized at Upton Church.
Mary Ann Daughter of John Dook & Mary Ann Dook Born at Kexby Hall on the 21st February 1852, At One O’ Clock at Noon, Baptized at Upton Church.
Edward Son of John Dook & Mary Ann Dook Born at Kexby Hall on the 2nd day of August 1846, At 10 Minutes past One O’ Clock at Noon Baptized at Upton Church.
Samuel Son of John Dook & Mary Ann Dook Born at Kexby Hall on the 2nd day of August 1846, At 10 Minutes past One at Noon, Baptized at Upton Church.
Sarah Hannah Daughter of John Dook & Mary Ann Dook Born at Kexby Hall on the 11th of June 1856, At a quarter past 3 O’ Clock in the Afternoon,  Baptized at Upton Church.
George Israel Son of John Dook & Mary Ann Dook Born at Kexby Hall on the 3rd day of October 1858, At a quarter past 12 O’ Clock at Noon, Baptized at Upton Church.
George Israel Died on the 27th day of March 1859 and Buried in Willingham Church Yard.  Died at Kexby Hall.
For a bad back

Ammoniated Tincture of Quinine
William Rastall born at Kirton Nr Boston Lincolnshire June 29 1851

Pedigree of Wm G S Cooke Family
George Sanderson Son of Wm GS Cooke & son of Margaret Cooke Born at Upton Hall
 on the                               
Robert Son of Wm GS & Margaret Cooke, Born at Upton Hall on the          
Wm Son of Wm G D & Margaret Cooke Born at Upton Hall on the                       
Margaret Hannah Daughter of Wm G S & Margaret Cooke Born at Upton Hall on the      
Pedigree of Charles Dook Family
Susanna the Daughter of Charles and Susanna Dook Born on the Levels in the Parish of Hatfield, Yorkshire February 23rd 1857 at half past 10 O’ Clock in the Morning, & Baptized at Hatfield  Church when about a month Old
Mary Ann Daughter of Charles & Susanna Dook, was Born on the Levels in the Parish of Hatfield Yorkshire, June the First 1858,  At a quarter before Eleven in the Morning , Baptized at Hatfield Church by                                        on the                  of                  1858. 
Marion Rastall born at Upton Lincs April 23rd1874
William Henry Rastall  born at Upton March 24th 1875
Florence Mary Rastall born at Upton March 17th 1876
Mabel Susannah Rastall born at Upton May 6th 1877
John Percy Rastall born at Upton June 23rd 1878
Charles Rastall born at Trowell Notts November 19th 1879
Edith Dook Rastall  born at Trowell Notts April 2nd 1881
Edward Arthur Rastall born at Caenby Hall Lincs May 16th 1882
Isaac Fowler Rastall born at Cleethorpes Lincs September 12th 1884
Frederick Rastall born at Cleethorpes Lincs January 4th1886
Blanche Rastall born at East Ferry Lincs March 23rd 1888
George Sanderson Rastall born at 10 Cromwell St Hull November 16th 1892

Marion Hornby & Family sailed for Canada November 5th 1913
Marion Hornby visited England 2nd June 1923
Florence Mary Rastall Died at Cleethorpes November 1st 1884
Edward Arthur Rastall died at Cleethorpes November 2nd 1884
Isaac Fowler Rastall Died at Cleethorpes November 11th 1884
All died of diphtheria
 
Mother’s Grave Row 19 Compartment 166 Hedon Road Cemetary Hull Church Site

11 Wilton Street, Holderness Road
[The last two pages have various scribblings including some names and addresses in other hands and but it is hard to work out their significance so I have not transcribed these AGS]
Addendum
Frank Glaves-Smith, the second son of James and Blanche Smith did some investigation in the pre-internet days in 1963 and he prepared an family tree concentrating mainly on the Cooke family.
He wrote the following:-
Researches in Lincolnshire
On 19th September 1963 I drove my family from Reigate, Surrey to Hull, Yorkshire to attend the wedding of my sister, Blanche, to Jack Leng on the following day. We drove through Lincolnshire to cross the ferry.
On the way we called at Kexby Hall, a large farmhouse rather than a hall.  We also visited and went inside Caenby Hall where my grandfather and grandmother were living in the 1880s. Caenby Hall is now derelict, being used as a store for agricultural implements. But it was a fine Georgian house, with sash windows and very large. There were three large reception rooms (the largest 30’ by 20’) which had been very fine but the panelling was ripped away and the ceilings coming down. There were three of four other rooms downstairs, as well as kitchens, sculleries & stores. We could not go upstairs as the staircase was clearly unsafe.  I took a few photographs which gave some indication of what the place might have  been like in its prime.
We also visited the churchyards at Burton, Upton and Willingham  where, by looking at the gravestones, we were able to discover the following facts additional to those recorded by my great-great-grandfather, William Cooke.
At Burton
George Cooke, son of John & Susanna Cooke (nee Sanderson) and brother of my great-great-grandfather William Cooke: born 1800; died 4th Sept 1879
At Upton
William G S Cooke, son of William and Susanna Cooke (nee Hall) & brother of my great-grandmother Mary Ann Dook born 9th August 1823: died 3rd April 1891
At Willingham
William Cooke, son of John and Susanna Cooke (nee Sanderson). My great-great-grandfather and the man who started these jottings in 1841.  Born 1782; died 22nd May 1866 aged 83. Buried next to Susanna as he wished.
Samuel Dook, son of John and Mary Ann Dook (nee Cooke) born and died 1847; aged 7 months
George Sanderson, son of William and Mary Sanderson (nee Clarke) & brother to Susanna Sanderson, my great-great-grandmother. Born 1752; died 1834 aged 82.
George Sanderson Cooke, son of George Cooke, Born 1848 died 1901.
Robert Dook son of John and Mary Ann Dook (nee Cooke) born 1844; died 29th October 1851; aged 7 years.  
March 24th 1975
William Rastall, the last surviving brother, celebrated his 100th birthday

APPENDIX
The notebook does not  appear designed to tell the life story of William Cooke (I will call him William in this section to try to reduce the confusion as there are a number of Williams, and also Georges) and I am not sure of the identity of the intended audience, perhaps simply his family to help them understand some of the background to the ownership of the property in the areas of Willingham and Kexby and the relations between certain family members.
I have tried to draw together some of the facts which are scattered throughout in order to assemble an outline of his life. I apologise to William and you if I have missed clues or misinterpreted them. 
William, the author of the bulk of the notebook, was the son of John and Susanna Cooke and was born in 1782 in Kexby, Lincolnshire.   John Cooke was the son of William Cooke and Ann Theacre, and that William Cooke was the son of George Cooke (the great grandfather) born in 1700.  The family had inherited property in the Kexby area from their uncle and the great grandfather had inherited the farm where someone called George Stannland lived in 1847. The great grandfather seems to have been a very strong character and somehow Ann Theacre’s fortune (about £300 pounds) ended up in his hands. He set his son William Cooke and his wife Ann up in Burton but used the £300 pounds, which came with Ann when she married his son, to purchase a farm of over just over 100 acres in Kexby.  I could not see a date for this but I have assumed it was before or during the American War of Independence. William Cooke and Ann married I imagine before 1750 when their eldest son, John, William’s father, was born.
At the time of the purchase the farm may have been tenanted as it was clearly tenanted by a John Williamson in 1778 or 1779; after the Inclosure of the land in Kexby he then moved out and John Cooke, William’s father,  John,  moved in and became the tenant of William’s great grandfather.  John Cooke married Susanna Sanderson in 1781.  John lived in a house which faced the village well in Kexby.  The Kexby Parish website explains that this well has been preserved and is by the village green;  it may therefore be possible to identify the house by a visit to Kexby where John Cooke lived and William was born.
William was born in Kexby in 1782.  His great grandfather, George Cooke, died in 1783 and the farm at Kexby where John Cooke was tenant was left by his will to William’s grandfather and John’s father, William Cooke.  His father, John, was expecting to receive the farm in due course but it was sold for £1,200 in 1784 although John remained on as tenant and continued to farm it until his death in 1816.
When William was 2 years old he went to live with his mother’s bachelor brother, George Sanderson and her spinster sister, Mary, at Willingham Grange.  Willingham Grange Farmhouse is a listed building and it may be where he lived.  His maternal grandfather,  William Sanderson, had lived at Willingham Grange as tenant since 1738 and presumably had left it to his son, George Sanderson.  William complains about having to work very hard on the fields and not being able to spend time like other boys in the town. He was sent to the school in Lincoln for a year (1794-5) when he stayed with his paternal grandparents, William and Ann Cooke in Burton. During this year his grandmother, Ann, died. 
William returned to his uncle, George Sanderson, after his year’s schooling, and continued to work for him although in 1801 he managed to have a little time off to go to Marton School. His level of education enabled him to assist with the paperwork for this uncle, George.  George Sanderson’s landlord was a Mr Pierson (spelt various ways in the note book) who lived in Howden, Yorkshire. George Sanderson wanted to purchase the freehold from his landlord in 1803 but negotiations failed and George Sanderson moved out of Willingham Grange and went to live with William’s parents, John and Susanna in Kexby.  After an auction took place when some of the land was sold, he was at last able to purchase the land outright in 1804.  George Sanderson moved back to Willingham after this and  William mentions how hard he worked for his uncle during this time helping him build a new house and so on as there was no money to spare but also all the work he did on the farm in Kexby with his younger brother, Edward, helping out his father, John.   During this time he may have divided his time between Willingham and Kexby – at the time of his marriage he is described as then living in Kexby.
William Cooke, his Grandfather, died in 1803. I cannot see a reference to anything happening to any property in Burton or elsewhere or any effect on the family members. He had taken a 16 year Lease of a Farm in Kexby of about 485 acres which was the reason for the sale of the smaller Kexby Farm in 1784.
William married Susanna Hall on 26 January 1813 and their first child, Mary Ann was born in December that year. Susanna Hall was the daughter of Robert Hall who was born in around 1746. Robert Hall’s parents had lived in Welbourne and had died when he was an infant and he had been brought up by his uncle Robert Burket and his wife who lived in Kexby.  When Robert grew up he bought with his uncle a small property in Kexby of about three acres and built a house there and they lived there together. 
In the early years of William’s married life he and Susanna lived in a house in Willingham owned by his uncle, George Sanderson.  John Cooke died in 1816 and William and Susanna moved to Kexby and took over the tenanted farm. Their son, William George Sanderson (1823) and second daughter, Susanna 1830, were born there.  In the late 1820s there seemed to be a cooling of the close relationship with his uncle, George Sanderson, although the strong ties seemed to have been repaired by the time of his death. 
William’s father in law, Robert Hall, moved in with them in or about 1817 after the death of his wife in 1816.  He lived with them until his death in 1837 at the age of 91 years and he left the small property which he had owned with Robert Burket to his daughter and William’s wife, Susanna.
William’s uncle, George Sanderson died in 1834 at Willingham Grange and William and his family moved back there. In 1838 he gave up the tenancy of the farm in Kexby.   Following this the first legal dispute arose which William describes in the note book. He did not receive any compensation from his landlord for the improvements he carried out as tenant and the benefit of his sowing and fertilising and generally maintaining the value of the agricultural land in the last year of this tenancy; and after three years of negotiation he felt compelled to arrange for the issue of legal proceedings which were decided at the Lincoln Assizes in  July 1841.
The second piece of litigation with which he was involved related to his inheritance from his uncle, George Sanderson, including the farm which his uncle had purchased in 1804 and the house, Willingham Grange, where he and his wife lived. This matter was settled at the Lincoln Assizes in March 1844.
It is hard to gather how he and his family spent their time day to day although William would appear to have been comfortably off as they kept servants for the house and had labourers to assist with the farming.  William mentions his tenants on one occasion so presumably he also received rents which supplemented his income from the farm. He clearly had more than a basic education as his writing seems fluent and he has own opinions on the law, and how to execute wills and the rules of agricultural tenancies and so on.  He also looks after the estates of his younger brother, Edward, and his uncle, George Sanderson and accepts responsibility for paying out the annuities and so on and administering the terms of his relatives’ wills. He may have been one of the guardians of the Union which administered the Poor Law at a Parish level and they were required to meet regularly. 
At one point William mentions that there was at a meeting at his house at Upton Hall in 1838. It is not clear when he acquired it and if he lived there at any time.  William G S Cooke, his only son, must have lived there with his family as Upton Hall is given as the place of birth of his four children.  I am speculating that this is the same Upton Hall which has been placed on the market comparatively recently so property details are available and that it is also described as Upton Hall Farm on the English Heritage website with details of all listed buildings in England. 
William’s wife, Susanna, died in 1857 and William died in 1866, in Willingham, died 83 years.  
Rex C Russell who was among other things University of Hull Staff Tutor in Local Studies spent 50 years studying life in the agricultural lands around the Humber and in north Lincolnshire. In his book “From Cockfighting to Chapel Building” he sets out his proposition that most aspects of the traditional rural culture (such as cock fighting, bull baiting and running, village races and wife sales) were under attack from the late part of the eighteenth century.  They were replaced by institutions such as nonconformist chapels, Sunday and Day schools, temperance societies and trade unions. William’s activities and views reflect these changes in rural Lincolnshire life.
Ann Glaves-Smith
August 2020
� The notebook starts with the transcription by John Dook of his father in law’s own notes of various matters beginning  (after the diversion about Daniel Lambert)  with an account of two court cases with which he was involved.  John Dook had married Mary Ann the older daughter of William Cooke.  William Cooke who provides the bulk of the substance of the notebook (although not in his hand) was born in 1782 and died in 1866.


I have tried to keep the actual words written in the book where I have been able to decipher them even when to our thinking the grammar is incorrect and the idiosyncratic punctuation as this,  I feel,  encourages the feeling that William Cooke is writing down his words as he speaks them. I have adopted also the frequent use of the upper case, but have been erratic in following the spelling of many of the words. 


� Queen Victoria with Albert visited Burghley House 12th to 14th November 1844. She travelled by train from Euston Square station to Weedon on 12th and then on by carriage. On Thursday 14th November 1844 there was outing by carriage and on horseback for the party staying at Burghley House and Queen Victoria visited Stamford and comments in her journal that there was a tremendous crowd there all in the best humour.


� Spelt “loyer” throughout in the original  


� I have not been able to find a definition for this use of the word “following” in any book on agricultural law.  I have assumed it means a crop which has been sown but has not yet been harvested.


� This farm had been purchased by George Cooke, William Cooke’s great grandfather before the American War. In 1777 or 1778 John Williamson who had been the tenant left the farm and William Cooke’s father, John Cooke,  became the tenant. The freehold had been sold in 1784 and John Cooke continued to farm the land as tenant until his death in 1816 when William Cooke took over and moved to Kexby from Willingham.


� When the freehold in the farm had been sold by William Cooke’s great grandfather in 1784 Mr Wetherill of Lincoln had purchased it. He had later given it to Mr Johnston who had married his daughter.  On Mr Johnston’s death the farm was to be held on trust for the benefit of Mr Johnston’s daughter; she had married a Captain Richardson. This explains why this was a dispute for compensation between William Cooke as outgoing tenant (and plaintiff) and the landlord – but Captain Richardson as the husband of the woman for the benefit of whom trustees held  the freehold as landlord is seen by William Cooke as the person obstructing him.


� It is possible to create a tenancy of agricultural land without writing. If under the terms of the tenancy the rent is paid quarterly, half-yearly or annually it will normally be treated as a yearly tenancy.  Certain provisions are implied in an oral tenancy and at the end of a tenancy the outgoing tenant is entitled to compensation based on the value of the agricultural benefits the tenant had created while farming the land. The items for which the tenant is entitled to compensation depend partly upon the customs of the county in which the farm is situated and are liable to change.  This explains why the statements of those in the Kexby area who had worked the farms was important in this dispute. The landlord is the person primarily liable to pay the compensation to the outgoing tenant for the value of seed etc but often the incoming tenant would pay for them on the basis of a valuation carried out.


It appears that the rules could vary by custom even between farms as in some cases the outgoing tenant was entitled to an away-going crop of corn at valuation or the outgoing tenant would sow all the wheat in autumn and is paid for seed and labour when he left in the following May.  Allowances could by custom also be given in various ways for drainage, lime, manure, bones, chalk and so on with which the tenant had enriched the soil and other improvements to the buildings.


It must have been worrying William Cooke for some time as he was keen to find witnesses to support him in his claim when he was attending a family wedding in 1823 even though he did not in fact leave the farm at Kexby till 1838.


In North Lincolnshire the usual period for entering upon farms was Lady-Day (the 6th April) for arable land, and May-day (the 13th of May) for old pasture land and buildings. Wm Cooke is insistent the relevant date for this farm is May-day.  


� Messingham is about 14 miles from Kexby


� William Cooke’s wife Susanna had a sister, Elizabeth, who married a Richard Bayes so this is presumably their son


� I have read with great interest the Commemorative Booklet produced by interested local individuals in 2000 describing the history of Willingham by Stow. The booklet is available to download on the Parish website. 


� Enclosure ended the traditional rights on common land formerly held in the open field system. Normally the procedure was started by the agreement of the main owners of land in the parish followed by a petition from those owners to Parliament asking for an Act to enclose the parish. A local Enclosure bill was introduced in the Commons, considered in Committee and after going through the usual parliamentary procedures it usually became an Act. The Act would name the Enclosure commissioners, specify their powers and list their duties. All people claiming ownership of land or common grazing rights had to submit their claims in writing to the Commissioners who would judge whether they were valid and if so value the land and rights. The Commissioners would replan the layout of the whole area and settle what new roads and water-courses would be required to be constructed. New plots of land which would have to be hedged and fenced would be awarded to all owns whose claims have been allowed in lieu of their former scattered strip-holdings and rights of common. The Commissioners would assess the total costs of enclosure (excluding the hedging and fencing of individual lots) and apportion the costs in proportion to the value of the lands awarded to the new owners. Eleanor and Rex C Russell in their book “Making New Landscapes in Lincolnshire” have carried out a detailed account of the way it worked in the Upton and Kexby parishes. The Enclosure Award Map 1778 reproduced shows land awarded to William Cooke (81 acres approximately) and George Cooke Snr (71acres approximately).  In 1778 the farm should have been owned by George Cooke according to the notebook and so without further research I cannot tell which was the land involved in the dispute. 


� James Dealtry was apparently a substantial land owner since he was awarded 487 acres in Upton Parish on enclosure and also 228 acres in Willingham by Stow.


� A corrupt form of Martinmas or the feast of St Martin of Tours on 11th November being the third of the fourth cross quarter-days of the year


� The Parish of Upton has a number of Listed Buildings and list available on line through English Heritage and it shows Upton Hall Farmhouse and Barn built in the 18th Century with earlier 16th Century parts. On 28th August 2020 I found that Upton Hall 41, High Street, was shown on the market for £925,000 through various estate agents with 20 photographs on a number of websites including On the Market. 


� Perhaps  more than 80 years old at this time?


� William was the son of John Cooke and Susanna (nee Sanderson) who were married on 21 June 1781. John died in 1816. William was born in 1782.  


� George Sanderson was brother to Susanna Cooke (wife of John Cooke) and he died aged 82 in Willingham in 1834.  Joseph Cooke (Joseph being a name commonly given to males in the Cooke family)  may be William Cooke’s younger brother, another son of John Cooke but this seems unlikely.  John’s brother Joseph had died in 1807. So who was he?


� John Cooke had died in 1816 while he was tenant of the Kexby Farm.  A valuation was required as William Cooke as the incoming tenant would have to compensate his late Father’s estate for the value of the crop sown but not harvested and improvement of the soil by manure and so on which had been carried out by John Cooke before his death. 


� William Cooke died 1803.   His Wife was Ann Theacre (died 1794) and they had seven children William, John, George, Joseph,  Sarah, Elizabeth and Ann


� His Great Grandfather was George Cooke who was born in 1700 and died in 1780. He had married Sarah born in 1695 and died in 1783


� According to the Enclosure Map reproduced in “Making New Landscapes in Lincolnshire” a Mr Robert Hotchkin was awarded about 410 acres in Upton and Kexby 


� William was born in 1782 and so was 2 years old when this Will was made. Was John the next being en ventre sa mere at this point?


� George and Mary Sanderson were the bachelor brother and spinster sister of Susanna Cooke, John Cooke’s Wife (born Sanderson)


� John Cooke’s Wife’s brother, George Sanderson and his sister Sarah’s Husband 


� It is stated later that George Cooke (1700-1783) had inherited much property in Kexby from his Uncle, Nathaniel Cooke who had no children. 


� William Cooke’s Uncle, Joseph, was born in 1758 and died in 1807. I have not found a clue as to which house this was


� Earl of Abingdon is a title in the Peerage created November 1682 for James Bertie, 5th Baron Willoughby Bertie. The reference could be to Willoughby Bertie, the fourth Earl, who succeeded to the title in 1760 or his father of the same name who succeeded to the title in 1743.


� William Cooke was the eldest son of John Cooke who had married Susanna Sanderson in 1781. Her brother George Sanderson was born in 1752 and died in 1834 buried at Willingham. 


� I have not been able to find out yet this word means in this context


� In the Commemorative Booklet written about Willingham by Stow a page from Whites, a trade directory published in 1842, is reproduced and this mentions several names which appear in this section of the notebook, for example, John Herring, Joseph Grey, and the Torns.


� Presumably William’s son in law who was then living at Kexby Hall


� Later William refers to his Sister Susanna (not shown on 1963 Family Tree) who was the second Wife of James Tomlison


� William had a younger brother George born in 1800. Is this he? Or there is another branch of the Cooke family descended from “Cocker George” who lived at Kexby Hall at one point and one of his sons, called George might be the right age.


� In the 2000 Commemorative Booklet about Willingham by Stow there is an old photograph of the public house called the Half Moon Inn. According to the booklet it opened in 1835 and Robert Torn was the first licensee in Willingham. His older brother, Abraham, had a smithy behind the Half Moon Inn.


� It appears from later parts of the notebook that William’s brother John was apprenticed to learn the trade of Glazier


� William Cooke had a son William George Sanderson Cooke (born 9th August 1823) and 2 daughters, Mary Ann (born 1813 who married John Dook) and Susanna (born 1830 who married Charles Dook, his brother)


� George Sanderson purchased the farm in Willingham in 1804 and William mentions in the note book how hard he had to work helping his uncle after the purchase as his uncle was then short of money


� John Wesley was born at Epworth in North Lincolnshire.  He started by preaching locally and gathered followers who formed societies and was the leader of a revival movement within the Church of England. The 2000 Commemorative Booklet about the history of Willingham by Stow states that the first Wesleyan Methodist Chapel was built in Willingham in 1801 and the booklet contains an old photograph of this chapel before it was demolished and replaced later in the nineteenth century. This presumably was the House of Prayer William’s Wife Susanna attended.


� Mary Ann (nee Cooke) was born in 1813 and married John Dook (who copied his father in law’s notes in 1860) in 1836. They had 11 children between them. 


� Susanna was born in 1830 and would therefore not reach 21 years until 1851


� Nicholas Conyngham Tindal PC successfully defended the then Queen, Caroline of Brunswick at her trial for adultery in 1820.  He was born in 1776 in Chelmsford and went to King Edward VI Grammar School Chelmsford and Trinity College.  He died in Folkestone in 1846.


� William George Sanderson Cooke would have been 11 years old at the time of his great uncle’s death


� The note book makes it clear later on that John Cook had 5 children 


� George Sanderson signed his will on 27th January 1834. The current legislation relating to wills is set out in  the Wills Act 1837 (which contains the requirement for wills to be in writing, for there to be two witnesses to the testator’s signature who must also be present when each of them sign as witnesses all three together) but this does not affect any wills signed before 1 January 1838.  Before the 1837 Act the rules for execution had been established by common law, statute or local custom. Testamentary dispositions of all types of property (other than land) were valid if written by the testator himself or written according to his instructions. No name, seal or witnesses were required.  However where land was involved following  the Statute of Frauds enacted during the reign of Charles II the requirements were fixed i) it was to be in writing ii)  it was to be signed by the testator or by some other person at his direction iii) it was to be attested in the presence of the testator by three or four credible witnesses 


In order to have the capacity to make a will an individual must have had sufficient discretion (males under the age of 14 and females under the age of 12 are excluded from this class) . Persons who were not  of reasonable mind and sane memory were also restrained from making a disposition by will. According to “A Practical Exposition of the Law of Wills” published in 1830 by Richard Dickson Esq “Therefore, madmen, or persons otherwise not compotes, idiots, or natural fools, persons deprived of their faculties, by reason of old age or distemper, or intoxication, are during the continuance of such incapacity, or paroxysm disabled from making a will”. 


Persons who were deprived of their liberty or free will were not able to make valid wills. “For it is a clear rule of law, that the party must be free, and under no compulsion from threat, violence, or duress, or other cause which is prima facie a foundation to presume that the testator wanted that freedom of mind, which is necessary to the validity of a will. But the law of England does not make such persons absolutely intestable; but only leaves the validity or invalidity of their wills to the discretion of the court to determine on the particular circumstances of the case, whether the testator may reasonably be presumed to have had a free and independent will, or not, in the disposition of their property”,


NB “The Practical Exposition of the Law of Wills” goes on to explain that generally a married woman is also incapable of making a will from want of sufficient liberty and free will except with the consent of her husband.  


� Mary Ann would have been 21 years old at the time of Mr Sanderson’s death and she appears to have known him well, but she could not give further evidence because she was a beneficiary. In the nineteenth century when money or property was left in a will or held on trust to be divided among a class of individuals (such as here William’s Cooke’s three children) contingent on reaching 21 years old the gift was not distributed until the last in the class reached the required age and the number of individuals entitled to share was certain.  Susanna, William’s youngest child, would not reach 21 until December 1851 when Mary Ann would be 38 years old.


� The name of John Hopkinson appears on the map reproduced in the book “Parliamentary Enclosure and New Lincolnshire Landscapes “ by Eleanor and Rex C Russell showing the division of the land at Willingham after Enclosure. He was allocated over 182 acres which made him the third largest landowner in the parish. The enclosure took place in 1780 but Mr Pierson’s name does not appear on the plan which would suggest he acquired the land after this time. 


� This might be a relative, for example, a descendant of Cocker George but I have not tracked this down 


� The name of William Wells appears on the map showing the division of the land at Willingham after Enclosure produced in Parliamentary Enclosure and New Lincolnshire Landscapes”. He was allocated over 176 acres which was made him the fourth largest landowners in the parish.


� The map showing the division of land at Kexby following enclosure (see “Making New Landscapes in Lincolnshire”) refers to awards being made to William Cooke, George Cooke senior  and George Cooke junior


� It appears from a later part of the notebook that William’s younger brother Edward died unmarried in 1825 aged 40 years.


� According to the 2000 Commemorative Booklet telling the history of Willoughby by Stow by the second half of the nineteenth century there were two Methodist Chapels in Willingham, one Wesleyan Methodist, one Primitive Methodist. According the Booklet in the 1851 “Census of Religious Worship” there were 120 regular worshippers which was about a quarter of the then population of the area.


� In the mid-19th century the name was often  applied to the Primitive Methodists with reference to their often noisy preaching.


� Rendezvous?


� This would have been the small property in Kexby which Susanna, William’s wife, had inherited from her father, Robert Hall. I have not been able to discover much about the property in Upton save that there is a reference to a meeting at Upton Hall and later reference to William Cooke’s son William George Sanderson Cooke living at Upton Hall..


� I have not investigated this but this may be a reference to William Cooke being a member of the board of guardians who were responsible for the administration of the Poor Law.  It was a requirement to have a District Medical Officer who attended on sick paupers.


� Mary Sanderson, George’s sister was born in 1742, the second daughter of William and Mary Sanderson. 


� On the Heritage Gateway there is an entry for Grange Farmhouse Willingham which is said to be a mid-eighteenth century farmhouse which underwent alterations in the mid 19 century. Is this the building?


� When he was 12 or thereabouts


� The family had lived in Willingham Grange since 1738 according to William Cooke.


� I cannot work out what this is especially as there are only 12 pence to the shilling


� This suggests that William Cooke had to take a tenancy of the Willingham farm from his uncle and to pay compensation as the incoming tenant to his uncle at the beginning as well as all the expenses during the year and rent to his uncle.  At the end of the year he would have been compensated as the outgoing tenant for the value of his input into the land.


� William Cooke’s only son was named William George Sanderson (born on 9th August 1823  and died on 3rd April 1891)


�  G S Cook appears to be John’s son George


� I do not know if this James Sanderson is a relative of George Sanderson or simply has the same surname


� Mrs Moor is William and John Cooke’s aunt, George Sanderson’s sister Ann.  She was born in 1740 and married Samuel Moor.  She died aged 77 years  on 29th June 1817. She first married Henry Tallants.


� John Cook died on 16th January 1852


� Payments made half-yearly for 17 years 6 months from Mr Sanderson’s death in 1834 until 1851


� Edward Cooke is William’s youngest brother who died on 27th August 1825


� Kexby is about 11 miles from Lincoln


� Space left in document


� This is a complaint by the writer that although he William Cooke received about £400 from his late brother, Edward,  out of this, he had to pay £16 annually to his brother, John and sister, Susanna Tomlison and find £240 to pay to John Cooke’s children their legacies so he benefited little. 


� Susanna was sister to William Cooke, the writer, and had been the second wife of Mr Tomlison, John Cook’s supporter and friend


� Perhaps the two younger children of John Cook had used the money left to them by George Sanderson to emigrate to America


� She died 7 years after William Cooke’s uncle George Sanderson’s death in 1834.  William Cooke’s younger brother Edward died 27th August 1825 aged 40 years old. It appears he was unmarried.


� Ann  born Sanderson, and George Sanderson’s sister whose second husband was Samuel Moor. 


� Susanna died 15th July 1857 aged 68


� She will have been about 11 years old


� Those of you who have been paying attention will remember that Susanna had a sister, named Elizabeth, who married Richard Bayes. It was her son who was married in 1823 and at that wedding William Cooke found his star witness in the first case heard at the Lincoln Assizes. I feel it is more likely not to be her but somebody else with the same name as there are references to an Elizabeth Bayes later which are favourable.


� Susanna was the daughter of Robert Hall and his Wife Frances (nee Roberts).  Robert had died in 1837 and his wife, Frances in 1816


� John and Mary Ann Dook’s eldest daughter was called Susanna


� This is Wm G S Cooke, William Cooke’s only son and presumably a reference to his second wife whom he had married in July 1856. Further details of the family appear later in the note book as William Cooke tries to record certain “pedigrees” after his wife’s death.  There are a number of blanks for dates presumably to be completed later – but never done. 


� I cannot find any “Lunbury” in Middlesex and think this must be “Sunbury”?


� William (the narrator) had an aunt, Ann, sister of his father, John Cooke,  who had married a John Wiliamson. They had a daughter, another Ann who lived in Sunbury in Middlesex and was unmarried in 1857


� Susanna married Charles Dook, the brother of John Dook, husband of Mary Ann Dook, Susanna’s elder sister. The father of the Dook brothers was Israel Dook.


� These would appear to be the Grandchildren then born being the children of John Dook and Mary Ann Dook. The Baby could be Sarah Hannah who married Wiliam Rastall when she grew up and was the mother of Blanche Smith   


� According the 1963 Family Tree George Sanderson Cooke was the son of George Cooke, another of William Cooke’s brothers and thus a nephew of Susanna through marriage. However he would have only been 9 yrs old at the time. 


� I have not yet been able to identify these


� Is this William G S Cooke, William and Susanna’s son? And his second wife, Sarah, and baby? According to the later pedigree he had four children by his first wife, Margaret who died in 1855, He remarried in July 1856 and there is no mention in the pedigree of any children of this marriage. All four children are referred to as living at Upton Hall and this presumably was his family home.


� Born in 1744 and died in 1799? If this is correct he would have been 55 years old when he died. However his Headstone states he was 53 years old when he died.


� The website for Kexby Parish Council states “In the centre of Kexby, opposite the village green, is the village well which served the village with drinking water before the installation of a piped water supply. It also supplied water to the cattle yards in the village through an ingenious weir system. Now preserved, the well, which is spring fed, has never been known to run dry even during the most severe droughts.”


� Samuel Leonard’s name appears on the map which is reproduced in the 2000 Commemorative Booklet about the history of Willingham by Stow showing how the land was distributed among the farmers in the area after the Enclosure.


� At the end of the final section of the notebook written by William Cooke the date for Margaret’s death is given as  2nd June 1855.


� There is a Bottesford near Scunthorpe


� A whitesmith  can either be used to describe somebody who finishes or polishes items made in iron or somebody who works in tin or other paler metals


� The Peerage of Baron Monson of Burton was created on 25 May 1728 for Sir John Monson, 5th Baronet.  He previously had had represented Lincoln in Parliament and was later President of the Board of Trade.  Lord Monson was succeeded by his eldest son, the second Baron who declined the offer of an earldom in 1766.  He died in 1774 succeeded by his son John Monson (1753 to 1806)


� A huntsman’s assistant who brings straying hounds back to the pack


� Burton is about 2 miles north of Lincoln. There had previously been 2 schools in Lincoln but they were amalgamated in 1584 in the vacant Greyfriars Building which was donated by Robert Monson for this purpose.  There were no school fees but a one off payment from each pupil.  The catchment area was in effect a circle around Lincoln measuring six miles across although pupils could attend from further afield as boarders. Each one had to be prepared to do “grammar school work” which excluded many as a basic level of literacy was required. It has been estimated that the total number of pupils (male of course) was about sixty and there were two masters


� I have not been able to find any connection between this John Williamson and the John Williamson, who was the former tenant of the farm in Kexby and who moved to Willingham in 1778 or 1779.


� His wife Ann died in 1794 so this “by” must be short for “nearby”. 


� Wrought?


� The House of Correction at Kirton-in-Lyndsey was erected on Queen Street in the 1790s.  In the late 1860s there was a reorganisation and the House of Correction was closed. According to Historic England website part of the house still survives as a residential home. 


� Cannot find another reference to this


� These were two of her grandchildren, children of John and Mary Ann Dook.  Robert had died in 1851 aged 7 years old and Samuel had died in 1847 aged less than a year. 


� William G S Cooke was born on 9th August 1823 and was therefore 31 years old at this time. He eventually died in 1891.


� This sentence is written 5 times in 5 different hands. The first left with blanks for the dates appears to be written in the hand in which the rest of the book is written. 


� Perhaps this is the first section of the book where William Cooke is not the author. 


� Written in a different hand


� Another hand similar to that which is used to list the Rastall children towards the end of the book


� According to the 2000 Commemorative Booklet on the history of Willingham by Stow the local legend is that Oliver Cromwell stayed at Upton Hall (in one of its older manifestations presumably)


� These are the children of William Rastall who married Sarah Hannah born Dook


� This is written in yet another hand


� This and the address following were written by Blanche Smith – the address is their address in Hull


� This is in the handwriting of Audrey Glaves-Smith, Frank’s first wife.
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